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Pretekárky KK Mugen 
- Klára Chrastinová, Jes-
sica Gašparová, Adriana 
Mierna a Petra Chras-
tinová, pod vedením 
trénera Pavla Prnu sa 
čoraz viac presadzujú  
v ťažkej medzinárod- 
nej konkurencii a patria 
medzi špičku slovenské-
ho mládežníckeho ka- 
rate na Slovensku. Klá-
ra Chrastinová a Jessica 
Gašparová sú zaradené 
vo Výbere talentovanej 
mládeže mladších kade-
tiek a kadetov a Adriana 
Mierna s Petrou Chrasti-
novou sú súčasťou širšej 
reprezentácie Sloven-
skej republiky.

V dňoch 22. až 25. 2. 2024 
sa všetky štyri dievčatá 

zúčastnili prvej série 
tohtoročného Svetové-
ho pohára mládeže K1  
o Fujairah v Spojených 
arabských emirátoch. 

Jessica Gašparová vybo-
jovala zlato v kategórii 
mladších kadetiek do 52 
kg. Petra Chrastinová 
v juniorkách nad 66 kg 
prehrala zápas o tretie 
miesto a obsadila piatu 
priečku. Kláre Chrasti-
novej a Adriane Miernej 
sa i napriek výborným 
výkonom nepodarilo 
prebojovať na popredné 
priečky.

Viac o úspechoch KK 
Mungen i rozhorvor s Jes- 
sikou Gasparovou nájde-
te na strane 20 a 21.

MLADÁ OSOBNOSŤ 
MESTA NEMŠOVÁ 
priniesla zlato 
zo Spojených arabských emirátov

DOČÍTATE SA

strana 19

100 ROKOV KRÍŽA 
OD AMERICKÝCH SLOVÁKOV

strana 23

JÁN  PAVOL 
V KRÁLIKOVOM  MLYNE 

strana 9

Úroveň vytriedenia 
opäť na výbornú

Veľkou ambíciou mesta bolo opäť do- 
siahnuť úroveň vytriedenia 60 % v roku 
2023. Tento cieľ sme splnili, za čo vďačí-
me našim občanom, ktorí výborne triedia 
jednotlivé zložky komunálneho odpadu  
a záleží im na ochrane životného prostre 
dia a nášho mesta. Veľká vďaka vám všetkým!

Viac sa dočítate na strane 5.
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CHARITATÍVNY KONCERT 
PETRICHORU

DOBRÁ NOVINA
V NEMŠOVEJ

2020 2021 2022 2023

1 183,62 1 094,46 1 072,04 1 045,10

358,36 289,04 261,42 267,22

276,84 435,16 216,12 241,80

395,439 1 376,268 1 124,418 1 216,57

Prajeme vám krásne prežitie veľkonočných sviatkov.



Mesto trápi 
zlý stav 
verejných 
budov

Predmetom debát na
poslednom MsZ (15.2.) 
bol zlý technický stav 
mnohých budov a ich rie-
šenia. Na otázku, prečo 
máme v meste v posled-
nom období toľko prípa-
dov s poruchami a havá-
riami verejných budov, 
nám odpovedal primátor 
mesta Miloš Mojto. 

Bohužiaľ, mesto dnes pre 
mnohé svoje nebytové i by-
tové priestory trpí investič-
ným dlhom do týchto objek-

KRIŽOVATKA 
NA CESTE 57 
PRI KASÁRŇACH
Na križovatke na ceste 57 medzi 
Hornými kasárňami a mestom Nem- 
šová je veľký problém prejazdu  
z mesta do objektov kasární. Riziko 

sa stále zvyšuje s nárastom cestnej dopravy a prechodu ka-
miónov, ktoré tu kedysi mali zákaz prejazdu. Rovnako sa 
zvýšila frekvencia vstupov nákladných áut do priestorov 
kasární, čo súvisí so strategickou situáciou v strednej Eu-
rópe, vojnou na Ukrajine a je i zvýšený počet zamestnancov  
v kasárňach. Na križovatke chýba prechod i osvetlenie. Aké 
riešenia tejto situácie existujú, spýtali sme sa primátora 
mesta Nemšová, Miloša Mojtu. 

Ako  uviedol primátor, mesto Nemšová má záujem o úpra-
vu križovatky najmä preto, aby sa predchádzalo prípadným 
kolíziám. Záujem o riešenie problému má i Ministerstvo 
obrany, Ozbrojené sily SR, teda naša armáda  a samozrejme aj 
Trenčianska župa. K uvedenému problému sme už absolvo-
vali niekoľko spoločných stretnutí.

► Kto by mal byť podľa Vás tým hlavným 
realizátorom projektu?
Zo stretnutí zatiaľ vyplýva, že zainteresované strany upred-
nostňujú naše mesto.  Podľa môjho názoru sme ale až tretí 
v poradí, ktorí by to mali realizovať. Buďme realisti, vyjed-
návacia pozícia Ministerstva obrany či Trenčianskej župy 
je oveľa silnejšia ako naša. Najlepšiu vyjednávaciu pozíciu 
vo vzťahu k Ministerstvu dopravy, ktoré môže rozhodnúť  
o vybudovaní križovatky ale o inom technickom riešení 
danej lokality, má Ministerstvo obrany, pretože hlavným 
problémom je vjazd a výjazd vozidiel do objektu kasární,  
ako aj príchod zamestnancov kasární do práce a z práce. 
Musíme si uvedomiť, že záujem o vybudovanie križovatiek  
z dôvodu zlepšenia bezpečnosti a ochrany zdravia a ži-
votov ľudí  má Ministerstvo dopravy resp. Slovenská 
správa ciest od mnohých miest na Slovensku neúrekom. 
Cesta  v Nemšovej má ale strategický celoštátny význam  
z hľadiska posiľňovania obranyshopnosti Slovenska, preto-
že sa na nej nachádza dôležitý objekt kasární.

► Aké možnosti realizácie prichádzajú do úvahy? 
Najideálnejší by bol kruhový objazd aj s prechodom pre chod-
cov, druhý variant je podjazd pre chodcov a cyklistov, alebo 
tretia možnosť je vybudovanie plnohodnotných osvetlených 
prechodov pre chodcov s chodníkmi a obmedzením rýchlos-
ti. Akýkoľvek variant si ale vyžaduje enormné množstvo času, 
technických vyjadrení, dokumentácií, a každá z týchto mož-
ností je veľmi finančne náročná. Iniciátorom by teda malo byť 
podľa môjho názoru MO SR, pretože zásobovacia základňa je 
nielen jedna z najväčších na Slovensku, ale má, ako som už 
spomenul, strategický význam celoslovenského charakteru. 

Rozhovor spracovala Miroslava Bachratá 

OČAMI PRIMÁTORA
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tov. Znamená to, že takzvaná 
rutinná štandardná údržba  
a oprava sa na mnohých bu-
dovách dlhodobo nevyko-
návala. Mesto nemalo plán 
údržby, opráv a rekonštruk-
cií a celé roky sa objekty 
plánovane neopravovali. Dá 
sa povedať, že teraz hasíme 
mnohé, čo sa 20 rokov za-
nedbávalo. Havarijný stav 
kotlov, teplovodov, rozvodov, 
elektriky, plynu, striech, ob-
vodných múrov a iných - teraz 
nás to jednoducho dobehlo. 

Pravidelné, periodické, re-
vízne kontroly technických 
zariadení tiež neboli vykoná-
vané tak, ako si to vyžaduje 
legislatíva. Stali sa prípady, 
že kontroly a skúšky technic-
kých zariadení neboli robené 
aj 15-20 rokov. Mesto dokonca 
nemalo ani prehľad týchto 
technických zariadení. No aj 
v tejto oblasti sa mesto snaží 

zaviesť poriadok a systém. 
Prioritou mesta je bezpeč- 
nosť a ochrana zdravia a ži-
votov, a po odstránení týchto  
havarijných stavov je abso 
lútne nevyhnutné vytvoriť 
 plán a na jeho základe pe-
riodicky vykonávať kontro-
ly technických. Dúfam, že 
postupne dôjde k zlepšeniu  
situácie v tejto oblasti, hoci 
som si vedomý toho, že je 
to na úkor toho toho, čo by 
sme radi nové v meste vy- 
budovali. Nemôžeme predsa 
uprednostniť nové investič-
né akcie pred bezpečnosťou 
a spoľahlivosťou jestvuj-
úcich objektov a technic-
kých zariadení, akými sú  
napr. plynové kotle, elektric- 
kérozvádzače, vodovodné  
a vykurovacie rozvody v na-
šich budovách, či kanalizač-
ná a vodovodná sieť v meste. 

primátor mesta Nemšová 

KRÁTKE SPRÁVY
ZO SAMOSPRÁVY

Záznam 
z online prenosu 
z 10. zasadnutia 
mestského 
zastupiteľstva 
v Nemšovej

Vo veľkej sále Kultúrneho centra v Nemšovej 
sa konalo dňa 15. februára zasadnutie Mest-
ského zastupiteľstva. Prinášame vám stručný 
prehľad toho najdôležitejšieho. Celú zápisni-
cu zo zasadnutí alebo online záznam môžete 
nájsť na stránke www.nemsova.sk a záznam 
online prenosu i prostredníctvom QR kódu. 

Rozpočtové opatrenie 
Na zasadnutí bolo schválené rozpočtové opa-
trenie č. 1/2024. Rozpočet aj po zmene zostal 
vyrovnaný. Príjmy sa zvýšili o sumu 6 000 € za 
zber komunálneho odpadu a o sumu 1 510 € za 
nájmy. Vo výdajoch zmenili položku “iné kul-
túrne podujatia” o 6 000 € na Sládkovú Nemšo-
vú. Druhou výdajovou položkou bola suma 
približne 1 500 € na opravu havarijného stavu 
vykurovacej sústavy v Základnej umeleckej 
škole, ktorú škola nutne potrebuje. 

Obnova bytového domu Nemšová
Bytový dom so 16 bytovými jednotkami na Uli-
ci športovcov bol postavený pred 12-13 rokmi.  
V tejto bytovke dochádza k nadmernému vlh-
nutiu a plesneniu stien. V rámci procesu sa 
mesto začalo zaujímať o štátny fond rozvoja bý-
vania, o spôsob financovania cez úver, ako uvie-
dol prednosta úradu. V rámci úpravy by malo 
dôjsť k zatepleniu, výmene okien, oprave fasá-
dy a zatepleniu strechy vo výške 235 006 €. Ide  
o formu, akou udržať dom obývateľným, uvie-
dol ďalej prednosta. Zastupiteľstvo riešenie 
problému touto formou jednotne odsúhlasilo.

Vandalizmus 
na miestnom cintoríne

Zastupiteľstvo bolo oboznámené so situáciou 
na dolnom cintoríne v Nemšovej, kde poslan-
kyňa predniesla podnet od občianky mesta. 
Na cintoríne zmizli nové vence a nové kvetiny.  
V prípade opakujúceho stavu nie je vylúčené 
riešiť situáciu i kamerovým systémom. 

Liečebná rehabilitácia 
vyžaduje rekonštrukciu

V rámci diskusie na MsZ vystúpil MUDr. 
František Štefanec z Centra liečebnej rehabi-

litácie, ktorý oboznámil prítomných so zlým 
stavom budovy. Doktor prišiel poprosiť mes-
to Nemšová o pomoc pri riešení opakovaného 
zatekania stropu, nefunkčných vchodových 
dverí, obnove sociálnych zariadení, podlahe, 
ktorá sa na mnohých miestach vydúva, a pro-
blémoch s plynovým kotlom po životnosti. 
Budova bola postavená v roku 1985 a odvtedy 
sa do budovy neinvestovalo, uviedol pán dok-
tor Štefanec. Ďalej doplnil, že centrum je od 
roku 2011 Centrom praktickej výučby pre fy-
zioterapeutov z katedry fyzioterapie z Tren-
čianskej univerzity, ide tak o vysokoškolské 
pracovisko na území mesta Nemšová. 

Od roku 2023 došlo k odčleneniu časti pries-
torov pre dve nové ambulancie, teda časť 
nákladov znáša aj mesto. Ako sa vyjadril 
pán Štefanec, kontinuita služieb je zaručená 
prijatím nového lekára, ale treba zabezpečiť  
i hygienickosť priestorov. Primátor mesta sa 
vyjadril, že časť priestorov bude v tomto roku 
rekonštruovaných, a pozitívne vníma i ocho-
tu strediska určitým spôsobom participovať 
na ich rekonštrukcii.  

Miroslava Bachratá

VOĽBY PREZIDENTA 
SLOVENSKEJ REPUBLIKY 2024 

sa budú konať dňa 23. 3. 2024 (1. kolo) 
a dňa 6. 4. 2024 (2. kolo). 

Vyzývame občanov, aby využili svoje 
volebné právo a prišli k volebným urnám. 

Každý hlas sa počíta.

VOĽBY DO EURÓPSKEHO 
PARLAMENTU 

sa uskutočnia 8. 6. 2024. 

V roku 2024 sa bude voliť 720 poslancov 
Európskeho parlamentu. Celkový počet 

poslancov Európskeho parlamentu 
nemôže byť vyšší ako 750 plus predseda.  
V súčasnosti je v Európskom parlamen-
te 705 poslancov. Každá krajina EÚ musí 
mať v Európskom parlamente minimál-

ne 6 a maximálne 96 poslancov.



Členky 
Únie žien 
oslávili 
svoj deň 
spoločným 
stretnutím
Únia žien Slovenska je 
nezávislá mimovládna or-
ganizácia s celoslovenskou 
pôsobnosťou. Združenie, 
ktorého hlavnou ideou je 
všestranný osobnostný, 
vzdelanostný a kultúrny 
rozvoj ženy a priestoru pre 
jej plnohodnotnú seba-
realizáciu v rodinnom, 
ekonomickom, politickom 
a spoločenskom živote, má 
hlboké korene. Predchá-
dzal jej napríklad i prvý 
ženský spolok Živena, 
založený v roku 1869,  
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Dňa 28. 2. 2024 sa uskutočnilo stretnutie zástupcov partnerských 
miest, na ktorom primátor mesta Nemšová, Miloš Mojto, privítal zá-
stupcov vedenia mesta Hluk - starostu Radka Hájeka a miestostarostu 
Ing. Ondřeja Kotačku. Navzájom sa informovali o chode samospráv, 
uskutočnených spoločných súťažných podujatiach medzi základnými 
školami o putovný pohár, zrealizovaných projektoch a realizovaných 
projektoch. Hľadali sa aj možnosti na prehĺbenie cezhraničnej spolu-
práce a angažovanie miestnych a mestských organizácií a spolkov.

Peter Králik 

STRETNUTIE ZÁSTUPCOV 
PARTNERSKÝCH MIEST 
NEMŠOVÁ - HLUK 

Hľadali sa možnosti na prehĺbenie 
cezhraničnej spolupráce

a neskôr Zväz slovenských 
žien, či Československý 
zväz žien.

To, ako sa stretli členky 
Únie žien v Nemšovej pri 
príležitosti Medzinárod-
ného dňa žien, priblížila 
jej dlhoročná predsedníč-
ka Anežka Chlebanová. 

Dňa 9. marca 2024 usporia-
dali členky výboru ZO Únie 
žien Slovenska v Nemšovej 
výročnú členskú schôdzu 
pri príležitosti MDŽ. Vďaka 
pochopeniu a ústretovosti 
Mestského úradu v Nemšo-
vej sme sa stretli v priesto-
roch Kultúrneho strediska 
v Ľuborči. Naša organizácia 
má 61 členiek. Na stretnutí 
sa zúčastnilo 54 žien, čle-
niek našej organizácie. Veľ-
mi milo nás svojou účasťou 
potešil pán primátor mesta, 
JUDr. Miloš Mojto, ktorý sa 
nám prihovoril milými slo-
vami. Vo svojom príhovo-

re vyzdvihol význam žien  
v živote spoločnosti a kaž- 
dej nám odovzdal krásny 
karafiát. Trpezlivo odpove-
dal na otázky o ďalšom roz-
voji mesta Nemšová.
Naše stretnutie spestrili 
svojím vystúpením pedagó-
govia a žiaci ZUŠ Nemšová, 
ktorí nám svojím progra-
mom navodili správnu at-
mosféru. Patrí im vďaka. 
Peknými veršami od Milana 
Rúfusa nás potešili i Marta 
Šumichrastová a Anka Še-
ligová. Na stretnutie sme 
pripravili malé pohostenie.  
V sále vládla príjemná at-
mosféra, bolo vidieť, že ženy 
sa zo stretnutia tešia, moh-
li sa v kľude porozprávať  
o svojich radostiach a stras-
tiach. Spoločne sme strávili 
príjemné popoludnie. Úče-
lom stretnutia žien nemá 
byť formalizmus, máme sa 
tešiť zo života. 

Predsedníčka ZO ÚŽS v Nemšovej 
Anežka Chlebanová

OBČIANSKE ZDRUŽENIE HUBERT ĽUBORČA,
v spolupráci s mestom Nemšová, 117. zborom skautov  

sv. Františka z Assisi, Poľovníckym združením Háj Kľúčové, 
Poľovníckym združením Nemšová, Klubom turistov  

Ľuborča, dobrovoľníkmi a nadšencami prírody, 

vás pri príležitosti Jún-mesiac poľovníctva 
a ochrany prírody pozýva na poľovnícku 

sv. omšu v kaplnke sv. Huberta 

SOBOTA 1. JÚN 2024 O 15:00
pri Studničke pod Košármi 

v Ľuboreckej doline – smer Antonstál

Na všetkých poľovníkov, lesníkov, rybárov, turistov, 
milovníkov prírody, širokú verejnosť, deti a mládež 

sa tešia organizátori Dňa sv. Huberta.
 

Poľovnícky guláš a občerstvenie.
Svoju obuv a oblečenie prispôsobte 

počasiu a pobytu v prírode!

www.hubertluborca.sk

Príhovor predsedníčky Anežky Chlebanovej na Výročnej schôdzi Únie žien

ĎAKUJEME ZA VAŠE 2 %
Darovaním 2 % dane môžete podporiť  údržbu 
náučného chodníka a dobrovoľnú činnosť nášho 
združenia v Ľuborčianskej doline. Nebuďme 
ľahostajní k prírode a svojmu okoliu.
www.hubertluborca.sk

POZVÁNKA NA AKCIU

POZVÁNKA NA AKCIU

HUBERT ĽUBORČA
občianske združenie
Jozefa Hanku 1105/6,  
914 41 Nemšová
IČO: 421 44 779
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Pivný festival - Sládkova Nemšová sa uskutoční v spolupráci s agentúrou, ktorá komplexne na kľúč pripraví toto podujatie, 
nakoľko mesto Nemšová by túto akciu nedokázalo zafinancovať. Celkové náklady na túto akciu sú vo výške 28.000 €. Mesto bude spolufinancovať cca 12 000 €



POLOŽKA
ÚROVEŇ VYTRIEDE-
NIA KOMUNÁLNEHO 

ODPADU X V %

SADZBA ZA PRÍSLUŠNÝ ROK V € . t-1

2019 2020 2021 a nasl. 
roky

1 ≤10 17 26 33

2 10 < x ≤ 20 12 24 30

3 20 < x ≤ 30 10 22 27

4 30 < x ≤ 40 8 13 22

5 40 < x ≤ 50 7 12 18

6 50 < x ≤ 60 7 11 15

7 x > 60 7 8 11

 

ÚROVEŇ VYTRIEDENIA
KOMUNÁLNEHO ODPADU

SADZBA

2021

0,00 % 10,00 % 33,00 %

10,01 % 20,00 % 30,00 %

20,01 % 30,00 % 27,00 %

30,01 % 40,00 % 22,00 %

40,01 % 50,00 % 18,00 %

50,01 % 60,00 % 15,00 %

60,01 % 100,00 % 11,00 %

POROVNANIE MNOŽSTVA 
ODPADOV V MESTE NEMŠOVÁ 
ZA POSLEDNÉ ROKY
Komunálny odpad

Biologicky rozložiteľný odpad (BRO)

Triedené zložky komunálneho odpadu

Úroveň vytriedenia komunálneho odpadu v roku 2023 sme dosiahli vo výške 
60,91 %. Dôvodom úspechu bola opätovná dobrá spolupráca s občanmi, ktorí 
triedili komunálny odpad. Ďalej nám pri miere vytriedenia pomohla možnosť 
prirátať si vyzbierané kovy od všetkých spracovateľov, u ktorých odovzdali naši 
občania tento druh odpadu. Je veľmi potešujúce, že množstvo zmesového komu-
nálneho odpadu sme znížili o 22,42 t, čo je výborný výsledok. 

Od úrovne vytriedenia sa určuje sadzba poplatku za uloženie zmesového komu-
nálneho odpadu (kat. č. 20 03 01) a objemného odpadu (kat. č. 20 03 07) na skládku 
odpadov. Tým, že mesto Nemšová dosiahlo mieru vytriedenia 60,91 %, sadzba za 
príslušný rok 2024 v zmysle nariadenia vlády č. 330/2018 Z. z. predstavuje čiastku 
11 €/t. Mesto má výbornú úroveň vytriedenia, sadzba je v najnižšej možnej úrovni. 
Na porovnanie úroveň vytriedenia komunálneho odpadu a sadzba za príslušný rok. 
Mesto Nemšová je svojou mierou vytriedenia v položke č. 7.
PRÍLOHA Č. 1 K NARIADENIU VLÁDY Č. 330/2018 Z. Z.
Položky a sadzby za uloženie zmesového komunálneho odpadu (20 03 01) a objem-
ného odpadu (20 03 07) na skládku odpadov.

Beata Tršková

BIOLOGICKY
ROZLOŽITEĽNÝ ODPAD

(V TONÁCH)

kalendárny rok

2020 2021 2022 2023

VEREJNÁ ZELEŇ A SÚKROMNÉ ZÁHRADY 927,05 729,61 647,697 673,99

OBCE 387,65 392,51 450,70 266,62

FIRMY A ORGANIZÁCIE 146,90 377,75 82,173 96,68

KUCHYNSKÝ ODPAD 61,77 84,78

SPOLU SPRACOVANÉ 1 461,60 1 499,87 1 242,34 1 122,07

DRUH ODPADU
(V TONÁCH)

kalendárny rok

2020 2021 2022 2023

200101 PAPIER 117,150 145,131 124,46 125,65

200102 SKLO 120,450 113,920 121,86 116,28

200103 VKM 10,500 7,830 5,005 7,04

200140 KOVY 22,708 905,327 613,612 677,15

200139 PLASTY 43,672 47,813 42,782 24,35
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SPÔSOB 
NAKLADANIA 
S ODPADOM
(V TONÁCH)

NÁZOV
ODPADU

KATALÓ-
GOVÉ
ČÍSLO

kalendárny rok

2020 2021 2022 2023

SKLÁDKOVANIE

ZMESOVÝ KOMUNÁLNY ODPAD 200301 1 183,62 1 094,46 1 072,04 1 045,10

VEĽKOROZMERNÝ ODPAD 200307 358,36 289,04 261,42 267,22

DROBNÝ STAVEBNÝ ODPAD 200308 276,84 435,16 216,12 241,80

RECYKLÁCIA VYTRIEDENÝ ODPAD (bez biood-
padu) 395,439 1 376,268 1 124,418 1 216,57

MINIMALIZUJME TVORBU ODPADU!

REGIONÁLNE CENTRUM 
ZHODNOCOVANIA BIOLOGICKY ROZLOŽITEĽNÝCH ODPADOV 

NA ULICI GORKÉHO č. 2097, NEMŠOVÁ

Sezóna na kompostárni sa začína od 3. 4. 2024.

Otváracie hodiny počas sezóny:
Streda ► 15.00 - 17.00
Sobota ► 10.00 - 14.00

Jabloň sa z bota-
nického hľadis-

ka radí do čeľade 
ružovité (Rosaceae). 
Do tejto čeľade patrí 
množstvo bylín, 
kríkov, ale i stromov 
s prevažne strieda-
vými listami  
a zväčša päťpočet-
nými kvetmi. Pes- 
trosť tejto čeľade už 
odpradávna viedla 
ľudí ku kultivova-
niu nových odrôd.  
Odroda Lipno bola 
vyšľachtená  
v Českej republike 
v šľachtiteľskom 
ústave experimen-
tálnej botaniky 
Praha Strišovice. 
Vznikla krížením 
pôvodných odrôd 
Vanda a Rubinola.

Lipno rastie v prvých 
rokoch silnejšie, ne-

skôr v období plodnos-
ti slabšie. Rodiť začína 
veľmi skoro. Zvlášť, ak je 
naštepená na slabo ras-
túcom podpníku. Rodí 
bohato a jej plody sú veľ-
mi chutné. Nesmie sa 
preťažovať úrodou, inak 
v nasledujúcom roku ne-
zarodí alebo bude alter-
novať. Po fyziologickom 
opade, ktorý nastáva  

v druhej polovici júna, 
sa robí ručná prebierka 
plodov. Plody sú väčši-
nou veľké, vyrovnané 
a mierne sploštené. Na 
strome držia dobre, neo-
padajú predčasne. Plody 
sú spolovice prekryté 
červeným žíhaním, ne-
skôr prechádzajú do kar-
mínovočervenej. Dužina 
je krémová, menej pevná 
a sladko navinutá. Šupka 
je pomerne tvrdá, čias-
točne sa oddeľuje od du-
žiny, čo je slabšia vlast-
nosť tejto odrody. 

Plody sa v našich pod-
mienkach oberajú  

v druhej polovici sep-
tembra. Nakoľko sa 
jedná o odrodu skoro 
zimnú, znamená to, že  
v bežných pivničných 
podmienkach by mali 
byť jablká skonzumova-
né do Lucie. V chladných 
podmienkach sú naj-
chutnejšie okolo Vianoc. 
Neskôr ich chuť slabne.

Odroda Lipno je po-
merne odolná voči 

chrastavosti a múčnat-
ke. Spoľahlivo odoláva 
nízkym teplotám v dreve 
a čiastočne i počas kvit-
nutia. Opisovaná odroda 
je veľmi náchylná na kal-
ciózu (pehovitosť) spô- 

sobenú nedostatkom že- 
leza a takisto trpí tiež 
absenciou vápnika. Túto 
svoju vlastnosť zdedi-
la po materskej odrode 
Vanda. V rámci staro- 
stlivosti o strom je po-
trebné vykonávať foliál-
nu (listovú) výživu, a to 
špeciálnymi vápenatý-
mi hnojivami. Postrek 
treba opakovať viackrát 
(ideálne 5x). Taktiež je 
potrebné urobiť aspoň 
dvakrát chemickú ochra-
nu proti voškám, v prípa-
de biologického postre-
ku ešte častejšie. U dobre 
zapestovaného štíhleho 
vretena sa robí 90 % všet-
kých prác zo zeme. Je to 
veľká výhoda hlavne pri 
reze, na ktorý nesmieme  
zabúdať. 

Hoci chuťovo nezod-
povedá mojim ná-

rokom, na pohľad ide  
o krásne vyfarbené čer-
vené jablko, vďaka kto-
rému som v roku 2017  
v Trenčíne vyhral 8. 
miesto na celoslovenskej 
súťaži o najkrajšie jablko. 

František Mičuda 

Foto: Jablko Lipno, podpník 
-14 9, pestovateľský tvar - 
holandské štíhle vreteno, 
hustota výsadby 1 meter, 
výška výsadby 2,5 metra. 

Odroda jablone domácej 
(Malus Domestica) 
s názvom LIPNO

Pestovateľský tip od Františka Mičudu



zásluha na zúrodnení nehostinného 
svahu v prospech spoločnosti.

Technológiu vodárne pomohol za-
bezpečiť sponzorsky zo Skloobalu pán 
Slabý, 42 kusov tisíc litrových nádrží 
pán Ing. Jankech a vodotesnú úpravu 
kontajnerov (vrátane prístrešku pre 
vodáreň) zabezpečil v priestoroch Sklo-
obalu pán Kresánek. Ako sme už uviedli 
vyššie, kompletný materiál pre tlakové 
rozvody po osade v hodnote 40 000 Kčs 
poskytol bezodplatne MNV Nemšová.

Cisternu z vyradeného vagóna sa po-
darilo získať pánovi Ing. Jozefovi Krch-
návkovi ako vedúcemu železničnej 
dopravy v Skloobale od Správy východ-
nej dráhy. Ďalšiu veľkú cisternu získali 
záhradkári od JRD Vlára za pomoci ve-
dúceho p. Mazanovského z vyradenej 
cisternovej vlečky z HSC (Hornosrňan-
ských cementární) Horné Srnie. Ďalšie 
dve menšie cisterny pomohol zabezpe-
čiť pán Miroslav Chlebana. Po spuste-
ní vodovodu sa objavili prvé problémy  
s odsávaním vody z potoka. Problém 
pomohlo odstrániť MNV Nemšová pod 
vedením primátora Jána Mindára. Orga-
nizácii darovalo veľkorozmernú železo-
betónovú rúru na saciu šachtu.

Vlastnícke vzťahy 
ako nový problém po 
roku 1989

Fyzická práca pri budovaní osady bola 
jednou stranou mince, tou druhou bolo 
zabezpečenie potrebných úradných 
aktov. Prvú nájomnú zmluvu uzavre-
li záhradkári s JRD Vlára v roku 1981 
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Bez solidarity a vzájomnej pomoci 
mnohých by bola stále iba ideou.

/I. ČASŤ/

Ing. Jozef Krchnávek je spoluzaklada-
teľom osady a dnes už bývalým dlho-
ročným predsedom OZ Bočky. Stál aj 
za vydaním publikácie o záhradkár-
skej osade, ktorá mapuje časy založe-
nia a budovania osady. Zo spomienok 
Ing. Jozefa Krchnávka sme na stránky 
Nemšovského spravodajcu pripravili 
dvojdielny seriál.

Svoje rozprávanie začína pán Krch-
návek myšlienkou na dlhoročného 
predsedu prídomových záhradkárov, 
pána Antona Štefánka. Práve on prišiel  
s myšlienkou zriadiť záhradkársku osadu  
v Nemšovej. Nápad ocenili najmä za-
mestnanci podniku Skloobal, žijúci na 
sídlisku. Predstava vlastnej záhradky 
bola pre nich lákavá. Myšlienky pána 
Štefánka sa okrem pána Ing. Jozefa 
Krchnávka „chytili“ aj Jozef Nemec a Jo-
zef Kresánek, ktorý sa neskôr, na krátke 
obdobie, stal i predsedom ich organi-
zácie. Vďaka dobrým vzťahom s MNV 
(Miestnym národným výborom) a JRD 
(Jednotným roľníckym družstvom) 
Vlára našla myšlienka širšiu podporu.

MNV pod vedením Fridricha Mrázika 
pomohlo napríklad pri budovaní zavla-
žovacieho vodovodu dotáciou 40 000 
Kčs. Zaplatený bol materiál pre rozvod 
vody po osade. Na oplátku záhradkári 
pomáhali MNV na mnohých brigádach 
a akciách “Z” (výstavba záhradkárske-
ho centra, domu smútku, jaslí atď.). 
Mestský úrad i v súčasnosti pomáha 
každoročnými dotáciami na energie  

a spolupracujú pri organizovaní tra-
dičnej výstavy ovocia a zeleniny. Zá-
hradkári boli v mnohom nápomocní aj 
JRD Vlára – zúčastňovali sa napr. brigád 
na chmeli, zbere sena a pod.

Na jar 1981, po schválení stavebné-
ho povolenia na svahoch od nepamäti 
označovaných ako “Bočky”, začalo pr-
vých 35 nadšencov intenzívne praco-
vať na terénnych úpravách južného 
svahu. Klčovali divoké hate i osame-
lé kríky. Pomocou buldozéra, spro- 
stredkovaného pánom Mazanovským  
z JRD Vlára, zrovnali terénne nerov-
nosti. Pristúpilo sa ku geodetické-
mu zameraniu na jednotlivé parcely  
s minimálnou plochou 400 m2, a ukon-
čením každej záhrady na asfaltovej 
ceste. Rozmeraných bolo spolu 127 zá-
hrad. Započali tiež práce na oplotení 
budúcej osady. Po dohode s nadriade-
nými pána Kresánka mohol tento rea-
lizovať výrobu brán i brániek v dielni 
kovoúdržby, kde pracoval ako majster.

Pri prácach na terénnych úpra-
vách a oplotení odpracovali najviac 
brigád záhradkári A. Krchňávek,  
M. Ďuriš, J. Cabala, S. Papiernik, 
L. Haliak, V. Vavrúš, A. Matejka,  
A. Psota, P. Zigo, F. Gajdošík, J. Ore-
chovský, Biras, M. Huňa, V. Janečka. 
Rekordérom bol brigádnicky refe-
rent František Adamec, ktorý si po 
odpracovaní 380 hodín prestal už 
ďalšie značiť, spomína aj po rokoch 
s úsmevom Jozef Krchnávek.

S postupujúcimi prácami narastal  
i počet členov osady. K losovaniu pozem-
kov pristúpilo 105 členov organizácie. 

V ďalšom období sa k záhradkárom zo 
Skloobalu (a ďalším záhradkárom, ktorí 
do procesu pristúpili) pridali i záhrad-
kári z JRD Vlára so svojimi 16 záhradami 
„pod strelnicou“, čím sa celkový počet 
záhradiek v osade Bočky zvýšil na 143.

Budovanie 
vodovodu

Po dlhej diskusii v kinosále Dukla sa 
záhradkári zhodli s návrhom Ing. Joze-
fa Krchnávka, že najlepším riešením  
v otázke budovania vodovodu bude vy-
budovanie čerpacej stanice pri strelni-
ci s tlakovým rozvodom vody po osade  
s nádržami v hornej časti záhradiek  
s plavákovými ventilmi a samospádo-
vými rozvodmi vody pozdĺž záhradiek.

“Pri vode sa mi vždy vynorí úsmev-
ná spomienka na zástupcu Lesome-
lioračného závodu Nitra (správcu 
antonstálskeho potoka), ktorý sa mi 
bál podpísať súhlas na čerpanie vody  
z potoka (pre vodoprávne povolenie), 
aby nebol zodpovedný za prípadné 
škody na našich záhradkách, ak by 
potok vyschol. Nakoniec sa mi ho po-
darilo presvedčiť, že potok nikdy ne-
vyschne,“ spomína Ing. Jozef Krchná-
vek vo svojej publikácii.

K zúrodneniu nehostinného južného
svahu pomohlo množstvo solidarity  
a nezištnej pomoci. Bez solidárnosti a 
pomocnej ruky viacerých jednotlivcov, 
ale i organizácií by len s námahou moh-
lo byť vybudované toto verejno-pro-
spešné dielo. Všetkým, ktorí akokoľvek 
pomohli, patrí veľká vďaka a spoločná 

z histórie
jednej
záhradkárskej
osady



na poľnohospodárske využitie osady.  
V roku 1983 bol vydaný dodatok umož-
ňujúci vydať územné rozhodnutie i na 
výstavbu oplotenia a chatiek po klad-
nom stanovisku Lesomelioračného zá-
vodu Nitra (správa potoka Ľuborča). Tiež 
bolo vydané vodoprávne rozhodnutie 
umožňujúce odber vody pre zavlažova-
nie záhrad, vrátane povolenia na vybu-
dovanie čerpacej stanice a rozvodu vody 
po osade. Záhrady boli upravené a povo-
lenia schválené. Záhradkári si mysleli, 
že sú pred nimi už iba roky pohodového 
pestovania ovocia a zeleniny.

Prišiel ale prevrat v r. 1989 a s ním 
náhla zmena vlastníckych vzťahov. 
O skultivované pozemky sa prihlásili 
potenciálni pôvodní vlastníci z obno-
veného urbariátu. Ako spomína Ing. Jo-
zef Krchnávek, ich nároky na nájomné 
boli vyššie ako štandardná kúpna cena 
v tom období a predaj odmietali. Obja-
vila sa tiež požiadavka na spätné do-
platenie nájomného. Majetkovoprávnu 
problematiku osady nakoniec vyriešilo 
OZ Bočky odkúpením záhradiek od PD 
Vlára, po tom, čo do platnosti vstúpil Zá-
kon NR SR 64/1997 o užívaní pozemkov 
v zriadených záhradkových osadách  
a vysporiadaní vlastníctva k nim. 

Osady Bočky
v reči čísel

Pozdĺž antonstálskej cesty v dĺžke 
skoro dva kilometre sa vinú „visuté 
záhrady Semiramidine“, na ktorých 
pracovali stovky dobrovoľníkov. Na 
plochu viac ako 7 ha doviezli tisícky 
ton kameňa, betónu a hliny, vyrovnali 
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Tento rok si pripomíname 90-te 
výročie založenia prvej ovoci-
nárskej spoločnosti na území 
nášho mesta. Pri tejto príleži-
tosti  pripravujeme seriál na po-
kračovanie o záhradkárskej 
osade Bočky a o ovocinárstve v 
našom meste, ako rástlo a bu-
dovalo sa až do dnešnej podoby. 
Preto sme sa začiatkom jari po-
rozprávali s Ing. JOZEFOM KR-
CHŇÁVKOM, ktorý bol nielen 
dlhoročným predsedom OZ zá-
hradkári Bočky, ale ktorý stojí 
aj za vydaním publikácie Bočky 
– Z histórie jednej záhradkár-
skej osady.

— Pán Krchňávek, stáli ste na čele 
záhradkárskeho združenia dlhé 
roky. Môžete čitateľom objasniť, 
presne koľko to bolo?
Bolo to spolu 45 rokov. V roku 2023 
som sa postu predsedu združenia 
vzdal kvôli pretrvávajúcim zdravot-
ným problémom. Bolo už aj načase, 
minulý rok som oslávil 80-te naro-
deniny.

— Čo považujete za najväčší 
úspech, ktorý sa za viac než štyri 
dekády združeniu podarilo usku-
točniť? 
Bolo ich určite viac. Keď sa obhliad- 
nem do minulosti, najviac ma teší, 
že sa mi ako vedúcemu realizácie 
investičnej výstavby v spoločnosti 
Skloobal Nemšová podarilo vytvo-
riť priestor, kde by sa pracovníci 
sklárne mohli vo voľnom čase rea-
lizovať. To, že vznikla osada Bočky,  
a to, že sa podarilo vybaviť vlastníc-
ke práva k záhradkám, považujem za 
najväčší úspech môjho pôsobenia.

— Prečo si práve túto aktivitu tak 
veľmi ceníte? 
Okrem toho, že sa podarilo osadu 
vybudovať, teší ma aj po rokoch jej 
výborná poloha. Miesto bolo vybra-
té po vzájomnej konzultácii s moji-
mi známymi a spolupracovníkmi. 
Aj dnes tvrdím, že ťažko by sa hľa-
dala v celej Nemšovej vhodnejšia 
lokalita na vybudovanie súvislej 
záhradkárskej osady.

— Vznik osady Bočky bol nepo-
chybne veľkým počinom. Ale pred-
sa, je niečo, čo by ste možno robili 
ináč, pokiaľ by ste mali terajšiu  
skúsenosť, ktorú máte dnes?
Ani nie, nejde o skúsenosť, ale o pe-
niaze. V dobe vzniku osady sme mí-
ňali značné finančné prostriedky, 
a tak sme sa museli riadiť našimi 
možnosťami. I keď by bolo z hľadis-
ka nákladov na prevádzku polieva-
cieho vodovodu výhodnejšie vybu-
dovať napríklad čerpaciu stanicu 
oproti ranču (predpokladaná po-
lovičná spotreba elektrickej ener-
gie oproti súčasnosti), museli sme 
problém riešiť využitím prevádzko-
vanej čerpacej stanice pri strelnici,  
a to iba jej vylepšením. Dnes, keď je 
už iná situácia, je výhodné vrátiť sa 
k variantu s vybudovaním čerpacej 
stanice pri ranči.

— V združení ste v poslednej de-
káde zažili aj náročnejšie obdobie. 
Vystúpili ste zo Slovenského zvä-
zu záhradkárov a vytvorili samo-
statné OZ Bočky. Ako si spomínate 
na toto obdobie? 
Nenazval by som to náročnejším 
obdobím. Nejednalo sa ani o nejaké 
veľké turbulencie. Rozišli sme sa po 
zrelej úvahe, keď sme hľadali rieše-
nia, ako usporiť financie, ktoré sme 
posielali vo forme príspevkov do ce-
lorepublikovej organizácie. Vďaka 
vzniku združenia sme mohli pro- 
striedky získané výberom členské-
ho využívať viac v prospech osady.  

— Pokiaľ by ste mali vzdať nieko-
mu hold, komu by patrilo najväčšie 
poďakovanie dlhoročného predse-
du? 
Tých ľudí je samozrejme viac. Naj-
viac však asi pánovi Štefánkovi, 
ktorý stál na čele združenia (prí-
domových záhradkárov) a ktorý 
bol spoluiniciátorom vzniku osady 
na Bočkoch. Medzi ďalších mužov, 
ktorí významne pomohli, radím 
pánov Nemca, Kresánka či Mrázika.

— Tento rok si pripomíname 90-te 
výročie založenia prvého ovoci-
nárskeho spolku v meste Nemšo-
vá. Čo by ste chceli popriať ovoci-
nárom pri tejto príležitosti? 
Nič viac než to, čo som im poprial 
aj v monografii: Veľa dobrých úrod, 
pekné letá, mierne zimy, málo 
škodcov, dobré zdravie, ale hlav-
ne zachovanie pekného oslovenia  
priateľ, priateľka.

— A čo želáte pánovi Andelovi, 
Vášmu nástupcovi vo funkcii 
predsedu OZ Bočky? 
Nech sa mu darí. Minimálne tak 
dobre, ako nám.

Ďakujem za rozhovor.

Bernard Brisuda

45 rokov na čele
záhradkárskeho združenia   

terénne výmole, vyklčovali náletové 
kríky a hate, vybudovali skoro 4 500 
m oplotenia, stovky terás s opornými 
múrmi v úhrnnej dĺžke skoro 7 km, 
približne 3,8 km schodísk, zavlažovací 
vodovod v dĺžke 2,5 km vrátane štyroch 
veľkoobjemových cisterien a 42 cis-
terien s objemom tisíc litrov. Vysadili 
skoro 3 000 ovocných stromov a ďalšie 
tisíce ovocných stromov a sadeníc. Mô-
žeme pokojne tvrdiť, že touto výsadbou 
sa zdvojnásobil počet ovocných stro-
mov v Nemšovej.

“V tomto roku uplynie už neuveri-
teľných štyridsaťpäť rokov od pri-
delenia prvých záhradiek členom 
našej záhradkárskej osady. Často 
spomínam na zvláštny pozitívny 
pocit, keď som pred štyridsiatimi 
šiestimi rokmi s priateľmi Štefán-
kom a Nemcom stál vo vysokej 
tráve v ľuboreckom chotári „pod 
strelnicou“. 
Bol krásny slnečný deň, všade oko-
lo štebotali vtáky a my sme v tejto 
rajskej záhrade snívali a hľadali 
vhodné miesto pre budúcu osadu. 
I keď je ľudskou vlastnosťou, že 
plány sú obyčajne ružovejšie než 
skutočnosť, nikto z nás nepredpo-
kladal, že v tomto prípade realita 
predčí plán. Činnosť našich členov, 
ale hlavne tvrdá práca výrazne 
zmenila ráz krajiny v časti ľubor-
čianskeho chotára historicky zná-
meho pod názvom Bočky,” 

uzatvára v publikácii Bočky – z his-
tórie jednej záhradkárskej osady 
pán Ing. Jozef Krchnávek.
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Výsadba pri zvieratách v novembri 2023 (Foto: archív Ovocný strom)

so siatím rôznych bylín, ktoré 
budú slúžiť ako pastva pre vče-
ly, ktoré plánujú v budúcnosti 
tiež chovať. Včely budú záro-
veň nápomocné pre rastúce 
stromy, pretože všetky stromy 
potrebujú dobrých opeľovačov. 

Odborné 
vzdelávanie 
pod taktovkou 
Ľudovíta Vašša 

Popri samotných procesoch 
výsadby či siatia bylín, ne-

zabúdajú na Uhliskách ani na 
vzdelávanie v oblasti starostli-
vosti o zeleň a prírodu. Projekt 
výsadby historických odrôd 
do areálu Gazdovstva Uhliská 
sleduje tiež environmentálno-
-výchovnú funkciu. Vzdelávací 
rozmer celého projektu sa na-
pĺňa pod odborným dohľadom 
pána Vašša, ktorý je rodákom 
z Nemšovej, pozná kataster 
Trenčianskej Závady a je veľ-
kým zástancom obnovy sta-
rých odrôd ovocia. (Mimocho-
dom, rozhovor s ním nájdete  
v Nemšovskom spravodajcovi 
č. 3/2023. Pri čítaní odporúča-
me využiť elektronický archív 
na webstránke mesta Nemšo-
vá.) Už počas marca 2023 sa 
uskutočnil na gazdovstve prvý 
dvojdňový kurz s názvom „Sa-
denie, štepenie, rez a obnova 
starých stromov“. Zúčastnilo 
sa ho 35 účastníkov. Jeho ná-
plňou bolo ukázať, ako možno 
pestovať ovocné stromy s dôra-
zom na prinavrátenie estetic-
kej zelene do krajiny. Ďalší kurz 
sa uskutoční začiatkom apríla 
tohto roka. Voľné miesta by ste 
však naň hľadali márne. Bol vy-
predaný už niekoľko mesiacov 
pred uskutočnením. Aj to môže 
slúžiť ako dôkaz neutíchajúce-
ho záujmu ľudí o vysádzanie  
a starostlivosť o ovocné stromy.

Bernard Brisuda

Začala jar. Kalendárne aj vegetatívne. Čo by ste pora-
dili našim čitateľom v súvislosti so starostlivosťou  
o ovocné stromy?

Jar je najmä časom rezu stromov. Zvláštnu pozornosť je po-
trebné venovať mladým stromom, ktoré sú prvé roky po vý-
sadbe. Rez má byť pomerne intenzívny. Zakrátením mladých 
konárikov na jar zostane stromčeku viac energie na to, aby 
sa lepšie zakorenil. Zároveň vykonávame aj rez starších stro-
mov. Dôvodom je v tomto prípade najmä presvetlenie. Reže-
me čo možno najbližšie ku konáru, pričom dbáme na kvalitu 
náradia. Čím ostrejšie budú zúbky pílky či čepele nožníc, tým 
rýchlejšie sa dokážu rany na strome zahojiť. Jarným rezom 
stromy nedokážeme zmenšiť. Na rez stromov, ktoré chceme 
obmedziť v raste, vyčkajme až do leta. V prípade, že sa roz-
hodneme pre prihnojenie stromčekov, odporúčam domáci 
kompost či hnoj. Strom pritom nehnojíme ku koreňu, ale pod 
odkvapovú zónu stromu, kde sú aktívne korienky, ktoré do-
kážu prijímať výživu z prihnojenia.

Obec Trenčianska Závada 
bola v minulosti známa 

veľkým množstvom vysa-
dených ovocných stromov.  
V nadväznosti na pestovanie 
tu bolo vybudovaných aj via- 
cero sušiarní ovocia. Staré 
ovocné stromy buď obyvate-
lia nahrádzajú novými, alebo 
ich miesto postupne zaberajú 
záhrady či iná výsadba, resp. 
výstavba. Aj z historických 
sušiarní ovocia dnes stojí už 
iba jedna (v Belkech humne), 
ktorá je však nefunkčná. 

Výsadba lipovej aleje v novembri 2023 (Foto: archív Ovocný strom)

Iniciatívy sa preto rozhodli 
chopiť tí, ktorí prevzali štafe-

tu starostlivosti o areál a pôdu 
bývalého Jednotného roľníc-
keho družstva v Trenčianskej 
Závade – majitelia rodinnej far-
my Gazdovstvo Uhliská. Tí, ako 
nám sami prezradili, v katastri 
m. č. Trenčianska Závada hos-
podária na ploche 150 hektárov. 
Aj z dôvodov uvedených vyššie 
sa rozhodli vrátiť vo väčšej  
miere na územie najmenšej 
mestskej časti ovocné stromy 
a kry pôvodných historických 

odrôd pochádzajúcich ešte  
z predvojnového obdobia. Ešte 
v roku 2017 dali vypracovať pro-
jekt ovocného sadu v lokalite 
Horná Kopanica. Po preskúma-
ní riešenia a po odbornom po-
sudku pána Ing. Ľudovíta Vašša 
sa napokon rozhodli výsadbu 
na tomto mieste nerealizovať. 

Výsadba realizovaná 
pod dohľadom spol-
ku Ovocný strom

Po niekoľkých rokoch od 
neúspešného pokusu, pres- 

nejšie vo februári 2023, sa za-
čala príprava výsadby ovoc-
ných stromov na inom mieste 
gazdovstva. Pracovníci gazdov-
stva spoločne so spolkom sa-
dárov Ovocný strom zahájili 
projekt výsadby ovocných 
stromov a krov. Prvá výsadba 
stromov sa uskutočnila na je-
seň roku 2023 pod odborným 
dohľadom Roberta Podobu zo 
spolku Ovocný strom. Počet 
vysadených stromov bol vtedy 
dvadsať. Išlo o osem marhúľ, 
päť broskýň, tri ringloty, tri 
slivky a jednu jabloň. Celkový 
projekt výsadby stromov na 
gazdovstve je však oveľa roz- 
siahlejší. Je rozdelený na tri čas-
ti realizované v troch lokalitách  
v rámci gazdovstva. Výsadba 
prebieha postupne (v rokoch 
2023 – 2025) a sleduje o. i. prina-
vrátenie kopaničiarskej odro-
dovej rozmanitosti do krajiny.

V rámci krajinotvornej časti 
projektu bola naplánovaná 

(a už aj realizovaná) výsadba 
aleje lemujúca hranice pasien-
kov v hornej časti gazdovstva. 

Na jeseň 2023 sa vysadilo dvad-
saťšesť líp, desať hruškojara-
bín, osem hrušiek, šesť jabloní 
a päť oskoruší. Jedná sa o vy-
sokokmenné stromy, ktorých 
výhoda spočíva v rýchlom ras-
te a v celkovo vyššom vzraste  
v dospelosti. Prechádzka alejou 
tvorenou z 55 stromov môže 
byť v budúcnosti dušu-povzná-
šajúcou aktivitou.

Predmetom výsadby 
i kulinárska záhrada

Druhou časťou projektu je 
tzv. kulinárska záhrada 

v hornej časti hospodárske-
ho dvora. Tu sa jedná o nižšie 
ovocné stromy a ovocné kry. 
Spolu bolo v novembri 2023 
vysadených jedenásť broskýň, 
jedenásť sliviek, desať jabloní, 
desať marhúľ, osem hrušiek, 
sedem višní, štyri čerešne, 
dve ringloty a taktiež 50 ku-
sov rôznych ovocných kríkov. 
Hoci nízkokmenné ovocné 
stromy rastú pomalšie, už po 
niekoľkých rokoch začnú po-
skytovať dostatok ovocia. Ma-
jitelia Uhlísk plánujú ovocie zo 
stromov a kríkov využiť prio-
ritne pre vlastnú kuchyňu na 
gazdovstve, v rámci rozvíjania 
tradičnej kulinárskej gastro-
nómie. Treťou časťou výsad-
by je výsadba v ostatnej časti 
hospodárskeho dvora a pri 
zvieratách, ktorá zahŕňa, ako 
inak, pestrú druhovú skladbu 
vysádzaných stromov. Jedná 
sa o štrnásť liesok, deväť jablo-
ní, šesť moruší, päť mandlí, päť 
orechov, štyri hrušky a dva gaš-
tany jedlé. 

Budúcnosťou 
budú aj včely 

Na rodinnom Gazdovstve 
Uhliská o realizáciu no-

vých nápadov núdza rozhodne 
nie je. Popri ovocnej výsadbe, 
ruka v ruke zároveň začínajú 

PRINAVRÁTENIE  KOPANIČIARSKEJ 
ODRODOVEJ  ROZMANITOSTI  DO  KRAJINY
Tradičné odrody ovocných stromov v najbližších rokoch 
skrášlia chotár Trenčianskej Závady

—  DOBRÁ RADA ĽUDOVÍTA VAŠŠA  —
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Obľúbenosť predsilvestrovského tu-
ristického pochodu rastie - 9. ročníka 
sa zúčastnilo 140 návštevníkov

Na trase sa mohli dozvedieť mnoho zaují-
mavostí na 33. informačných tabuliach na 

dvoch náučných chodníkoch, o ktoré sa stará OZ 
Hubert Ľuborča. Na začiatku včelárskeho chod-
níka privítal účastníkov a podujatie otvoril krát-
kym príhovorom predseda OZ Hubert Ľuborča 
František Begáň. Zúčastnil sa ho  aj pán Rudolf 
Moravčík z Trebatíc, dlhoročný včelársky od-
borník, správca krásneho včelárskeho skanzenu 
v prírode v Kráľovej pri Senci, ktorý spríjemnil 
celý pochod hrou na gitare. Novinkou pochodu 
bola ukážka Včelieho hotela - apidodomčeka, 
ktorý vyzerá priam rozprávkovo. 
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Nepriaznivé počasie sa počas 
dňa nakoniec umúdrilo a po-
dujatie sa mohlo uskutočniť. 
Vatru pripravilo vedenie mesta  
v spolupráci s VPS.  Pred jej za-
pálením privítal prítomných 
svojím príhovorom primátor 
mesta Miloš Mojto. Zapáliť mu 
ju pomohli príslušníci DHZ, 

ktorí držali nad podujatím 
ochrannú ruku. Pre prítom-
ných bolo pripravené malé 
občerstvenie v podobe teplého 
čaju, či vareného vína a detičky 
dostali malú pozornosť v podo-
be lízanky. Pohľad na horiacu 
vatru si potom už užívali nie- 
len deti, ale i dospelí. Pokojné 

a neformálne podujatie vytvo-
rilo príležitosť pre stretnutie 
občanov, ktorí si tak mohli na-
vzájom popriať všetko dobré 
do nového roka. Prítomných 
potešila i živá hudba. Horia-
cu vatru si s teplým nápojom  
v ruke prišlo vychutnať cca 150 
návštevníkov. 

Miroslava Bachratá

3. ROČNÍK ZAPÁLENIA 
NOVOROČNEJ VATRY NA SOBOTIŠTI
Prvý január nás privítal daždivým počasím, preto obavy, 
či sa vatra vydarí, boli namieste. 

Vo farnosti Nemšová sa, ako 
už tradične na sviatok sv. 
Štefana, koledovala radost-
ná zvesť o narodení Ježiša 
Krista. Koledovanie Dobrej 
noviny nielenže zachováva 
tradičný zvyk podomových 
návštev a vinšovania si zdra-
via, šťastia a božieho požeh-
nania počas vianočných  
sviatkov, ale taktiež prispie-
va na rozvojové projekty vo 
východnej Afrike. 

Dobrá novina patrí medzi 
najstaršie verejné zbierky,  
s ktorými má Slovensko 
skúsenosť. Koncom roka 
2023 sa uskutočnil už jej 
29. ročník, ktorého motto 
znelo Staň sa svetlom aj ty. 
Vyhlasovateľ, eRko – hnutie 
kresťanských spoločenstiev 
detí, za tvár poslednej kam-
pane zvolilo juhosudánske 
dievča menom Sarah Kolok 
z kmeňa Dinkov, ktoré sa  
v Ekologickom vzdelávacom 
a počítačovom centre sv. 
Petra Clavera v meste Rum-
bek priúča okrem iných 
zručností aj obsluhe a opra-
ve solárnych panelov. Práve 
solárne panely sú jednou  
z nádejí najmladšieho štátu 
na svete, nakoľko elektri-
fikácia krajiny je na veľmi 
nízkej úrovni a dieselové 
agregáty sú pomerne dra-
hou a neekologickou zále-
žitosťou. Centrum, ktoré 
navštevuje Sarah, je jedným 
z množstva projektov, ktoré 
Dobrá novina v Afrike pod-
poruje.

Myšlienku Dobrej noviny 
podporili na sklonku uply-
nulého roka aj obyvatelia 
nášho mesta. A to hneď dvo-
mi spôsobmi – buď išli kole-
dovať, alebo sa rozhodli ko-

ledníkov prijať a pohostiť vo 
svojich domovoch. No a po-
čas tejto návštevy aj prispieť 
na rozvojovú pomoc. Dob-
rá novina sa zvestovala vo 
všetkých častiach Nemšovej 
a rovnako tak aj v Borčiciach 
- cirkevnej filiálke patriacej 
pod nemšovskú farnosť. Iba 
v Trenčianskej Závade sa ne-
uskutočnilo koledovanie po 
domoch, ale prebehlo po sv. 
omši v kaplnke. Koledníci  
v Nemšovej, Ľuborči, Kľúčo-
vom a v Borčiciach navštívi-
li dňa 26. 12. 2023 celkom 96 
príbytkov. Na 48 koledujú-
cich detí dohliadalo 15 spre-
vádzajúcich osôb. Väčšina 
skupiniek sa neprezentova-
la výlučne vinšmi a piesňa-
mi spievanými A cappella (t. 
j. bez hudobných nástrojov), 
ale využila aj hudobné nada-
nie svojich členov. A tak do 
domácností zavítali okrem 
ľudských hlasov aj zvuky 
akordeónu, flauty, gitary či 
husličiek. Spolu sa vyzbiera-
lo úctyhodných 5 400 €. 

Ťažko povedať, či je v sumá-
re väčšou hodnotou vyzbie-
raná suma pomáhajúca v Af-
rike, alebo spolupatričnosť 
nás tu na Slovensku, ktorú 
celá táto aktivita podnecuje 
a podporuje. Nepochybne 
sa vďaka výťažku zo zbierky 
ďalší mladí ľudia v Južnom 
Sudáne priučia ovládaniu 
techniky, ktorá môže po-
môcť ich krajine k svetlejšej 
budúcnosti. Zároveň, hosti-
teľom v našich domácnos-
tiach akiste padlo vhod pri-
vítať v príbytku radostných 
spievajúcich koledníkov, 
ktorým tak umožnili stať sa 
pre nich samých svetlom.

Bernard Brisuda

Stali sa svetlom, 
aby pomohli počas Vianoc

V areáli Studničky pod Košármi pri Fragmen-
te lesnej železničky tradične zaznela báseň 

Turčin Poničan v podaní pána Františka Hú-
serku. Návštevníci sa mohli potešiť nielen krás-
nou prírodou a hrou na gitare, ale najmä tých 
najmenších potešili drevené medailóny s pe- 
čiatkou, ktoré si vlastnoručne vyrobili pri  
zastávke Bonové. Na najvyššom bode trasy si 
účastníci urobili spoločnú fotografiu a Franti-
šek Begáň prítomným pripomenul, že za vzni-
kom oboch náučných chodníkov je veľa tvrdej 
práce a obrovskej podpory zo strany dobro- 
voľníkov. Na záver si účastníci tradične zaspie-
vali pieseň Na Kráľovej holi. 

Po príchode do Trenčianskej Závady bolo  
u pána Gustáva Púčka pripravené malé ob-

čerstvenie na Malom gazdovskom dvore a na zá-
ver u pani Janky Švitelovej bola pripravená chut-
ná zabíjačková kapustnica. Na záver podujatia 
pán Ľubomír Taraba pozval všetkých účastníkov 
na Novoročný turistický pochod zo Slávnice na 
Tlstú horu. V dobrej nálade a so zapadajúcim zu-
batým slnkom sa postupne účastníci rozchádza-
li do svojich domovov. Nadšenci zimnej turistiky 
sa už dnes tešia na jubilejný 10. ročník predsilves-
trovského pochodu v priebehu najbližšej zimy.

Miroslava Bachratá

Rozlúčka 
so starým rokom 
na čerstvom 
vzduchu

Účastníci pochodu na vrchole trasy (Foto: OZ Hubert Ľuborča)

Novoročná vatra na Sobotišti
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Tanečné vystúpenie žiačok ZUŠ Nemšová na mestskom plese

Tanečný parket skautského plesu počas tónov DH Krásinka

Kto mal chuť, 
mohol si zaplesať 
tri víkendy za sebou. 

NAČO PÔJDEM DOMOV…
OZÝVALO SA SÁLOU POČAS 

27. REPREZENTAČNÉHO 
MESTSKÉHO PLESU 

Tento rok si mohli Nem- 
šovčania užiť príjemný ve- 

čer na 27. reprezentačnom 
mestskom plese, ktorý mes-
to Nemšová organizuje už od 
roku 1995. Mestský ples sa ko-
nal v sobotu 20. januára a jeho 
dejiskom bolo už tradične Kul-
túrne centrum Nemšová.  

Pre hostí bol pripravený 
bohatý program, na úvod 

zaplnili parket tanečníci z ta-
nečnej skupiny Elis a následne 
predniesol primátor svoj prího-
vor. Hostia sa mohli tešiť aj na 
niekoľko zaujímavých spevác-
kych vystúpení. Večerom spre-
vádzali hostí Radka Križanová 
& Double Brass a pozvanie pri-
jal aj Samo Tomeček & Milujem 
Slovensko Band, ktorí hostí po-
riadne roztancovali. Overené 
hity ako Načo pôjdem domov 
alebo Dnes večer vám zábavu 
hráme si mohli hostia zaspie-
vať so skupinou Kmeťoband. 

Súčasťou programu bola aj 
bohatá tombola, po ktorej 

večer pokračoval voľnou zába-
vou. Priebeh celého plesu sa 
niesol v priateľskej a uvoľnenej 
atmosfére. Chutné jedlo, zaují-
mavý program a skvelú zábavu 
si tento rok vychutnalo viac 
ako 150 ľudí. 

ŠKOLSKÁ ZÁBAVA 
ZŠ JANKA PALU NA TÓNY 

SKUPINY AJETO

Aj tento rok si tradične Zá-
kladná škola Janka Palu 

pripravila pre rodičov a pria-
teľov školy školskú zábavu. Na 

organizácii školskej zábavy sa 
aktívne podieľali aj členovia 
rady školy a rodičovského fóra, 
ktorým sa spoločne podarilo 
vytvoriť nezabudnuteľný ve-
čer. Školská zábava sa konala 
2. februára v Kultúrnom centre 
Nemšová. Pre hostí bola pripra-
vená chutná večera a bohatý 
sprievodný program. Do tanca 
hrala hudobná skupina Ajeto!  
a každá vstupenka bola zloso-
vateľná o bohatú tombolu.

Veľké poďakovanie patrí 
sponzorom, ktorí prispeli k 

úspešnému priebehu školskej 
zábavy alebo prispeli darmi do 
tomboly. Poďakovanie patrí aj 
všetkým, ktorí sa aktívne po-
dieľali na jej príprave a najmä 
hosťom, ktorí sa na školskú zá-
bavu prišli zabaviť.

VEĽKÝ GATSBY A ŠTÝL 20. 
ROKOV 20. STOROČIA.

SKAUTSKÝ PLES INŠPIRO-
VANÝ ZNÁMYM FILMOM

Inšpiráciu z filmu Veľký Gat-
sby a štýl 20. rokov 20. storo-

čia oživil 117. zbor sv. Františka 
z Assisi na svojom skautskom 
plese. Téma mala u hostí ob-
rovský úspech, pričom väč-

šina účinkujúcich aj hostí si 
dala záležať na prepracova-
ných kostýmoch.

Skautský ples sa konal  
v Kultúrnom centre Nem- 

šová už 17. raz, tentokrát jeho 
organizácia pripadla na sobo-
tu 27. januára. Rangeri si na 
úvod pripravili scénku, kto-
rá sa skončila takmer bitkou  
a po nich odštartovali svoje ta-
nečné vystúpenie skautky na 

JEDNO KULTÚRNE CENTRUM, TRI PLESY A STOVKY HOSTÍ

Príhovor primátora mesta Nemšová počas mestského plesu Kmeťoband

tematickú pieseň Little Party 
Never Killed Nobody.

Predmetom pozornosti bola 
aj očarujúca výzdoba na 

stoloch, bielo-zlatá balónová 
girlanda pri vstupe a aj osvet-
lený baldachýn ponad tanečný 
parket. K programu neodmys-
liteľne patril aj belgický tanec 
a tombola, ktorá pozostávala  
z hodnotných cien. Vo veľkej 
sále hrala do tanca DH Krásin-

ka a vo vinárni to roztočil DJ 
Robo Hála. Súčasťou vstupen-
ky bola aj chutná večera a vo 
vestibule nechýbal ani foto-
kútik. Po bohatom programe 
nasledovala voľná zábava až do 
skorých ranných hodín, plesu 
sa zúčastnilo viac ako 230 hostí. 

Dáša Uherková
F: Peter Sobek,

Andrej Moravčík



Kultúra NEMŠOVSKÝ SPRAVODAJCA  11

Fašiangy 
na Ranch13

Inak pokojné prostredie v An-
tonstálskej doline obklopené 
zelenými pastvinami sa na 
jeden deň premenilo na pul-
zujúce centrum fašiangových 

osláv spojených s furmanský-
mi pretekmi. Výnimočná akcia, 
ktorá sa uskutočnila v duchu 
oživenia starých tradícií už po 
štvrtýkrát, prilákala stovky  
návštevníkov zo širokého oko-
lia. Ľudia si mohli vychutnať je-
dinečnú atmosféru plnú zába-
vy, súťaží a tradičných zvykov.

Hlavným lákadlom programu 
bola ukážka tradičného spô-
sobu zabíjačky prasiat, ktoré 
verným spôsobom pripomína-
li staré gazdovské zvyky, keď 
sa ľudia stretávali a spoločne 
sa pripravovali na nadchá- 
dzajúce obdobie. Ľudia sa však 
mohli nielen pozerať, ale pra-

vé zabíjačkové špeciality aj 
ochutnať. Kým vonku sa hodo-
valo, v hale sa konali furman-
ské preteky s desiatimi pármi 
ťažných koní. S tými predviedli 
jazdci umenie práce s vozom či 
prekonávanie rôznych preká-
žok, pripomínajúce ťažkú prá-
cu v lese.

Počas prestávky sa pred ha-
lou rozprestrela westernová 
ulička, kde sa uskutočnil tra-
dičný sprievod masiek. Tento 
moment priniesol veselú at-
mosféru a umožnil aj bežným 

návštevníkom ranča zapojiť sa 
do fašiangovej zábavy. Ulička 
poskytla priestor rovnako aj 
pre lokálnych remeselníkov 
a predajcov, ktorí mohli pred-
staviť svoje produkty.

Podľa slov prevádzkara Mar-
tina Michalca sú furmanské 
preteky a fašiangové oslavy 
dôležitou súčasťou našej kul-
túry a histórie, a na Ranch13 
sú hrdí, že opäť mohli prispieť 
k ich oživeniu. 

Mária Gugová 

TRADIČNÁ ZABÍJAČKA 
AJ FURMANSKÉ PRETEKY

Oslava fašiangov v mestskej časti Kľúčové

Ťažné kone v plnej sile (Foto: Michal Hatnančík - HatnanArt) Fašiangový sprievod masiek pripomenul ľuďom dávne tradície (Foto: Michal Hatnančík - HatnanArt)

Sála plná masiek počas fašiangového karnevalu v KC Nemšová

Sprievod v maskách, ktorého súčasťou boli deti i do-
spelí, prešiel postupne celou mestskou časťou. Zasta-
vovali pri jednotlivých domoch, kde nesmel chýbať 
tanec a zábava. So sebou mali aj káričku, v ktorej sa vy-
zbierala či už slaninka, klobáska alebo pálenka. Všet-
ko, čo sa vyzbieralo, sa následne rozdelilo a ponúklo 
medzi ľuďmi, ktorí sa prišli na fašiangy v Kľúčovom 
pozrieť. Približne po tri a pol hodine prišiel sprievod 
ku kaštieľu. Tam už čakali trombitáši, ktorí ich vítali 
najväčším ľudovým hudobným nástrojom na Sloven-
sku - trombitou. Na nich zahájili trombitáši Štefánkov-
ci fašiangovú veselicu. Neskôr si prítomní vychutnali 
i terchovskú muziku s Andrejom Jobusom, ktorý hral 
na gajdách a píšťalke. Tento hudobný štýl pokračoval  
i na sláčikových nástrojoch. 

Moržovanie, keramika, 
kováčstvo i tradičná 
zabíjačka a mnohé iné
Nielen hudba mohla zaujať, ale aj množstvo aktivít 
počas celej akcie. Pripravená bola Tradičná ľudová 
izbička s rôznymi dekoráciami, ako napríklad ľano-
vá kolíska pre bábätká. Kto chcel, mohol si vyskúšať 
moržovanie kukurice, rozbíjanie orechov na tradič-
nom starom luskáčiku, či tradičné pílenie dreva. 
Pani Holúbková robila ukážku vyrábania keramiky 
z hliny, ktorú si mohli účastníci vyrobiť a zobrať 
domov. Tiež si mohli pozrieť vystavené výrobky  
z keramiky a inšpirovať sa nimi. Od miestnych reme-
selníkov boli pripravené i ukážky pletenia košíkov  
a kováčskeho remesla spoločne s postupom, ako ko-
vať podkovu. O 15:00 hod. začala tradičná zabíjačka. 
Prasiatko bolo nachystané od rána, z neho sa potom 
porciovala slaninka, robili klobásky a oškvarky, kto-
ré mohli prítomní ochutnať. Na záver sa pochováva-
la basa, ktorej základným motívom je zákaz zábav 
počas nasledujúceho pôstu. Fašiangy prebiehali  

v úžasnej atmosfére a zúčastnilo sa ich približne 500 
až 600 ľudí, čo je viac ako minulý rok. 

Vďaka patrí organizátorom, ktorými sú Andrej Vojt 
a  Milan Patka. A taktiež všetkým, ktorí pomáhali,  
a to členke mestského výboru Evke Vavrušovej, rodi-
ne organizátorov a ostatným, ktorí sa zúčastnili, či už 
pri prípravách podujatia alebo na samotnom podu-
jatí.  Keďže fašiangy na území mesta zorganizovala 
mestská časť Kľúčové pre všetkých mesto Nemšová 
to využilo a ušetrené finančné prostriedky venovalo 
našim najmenším. Deťom sme v spolupráci so ZUŠ 
Nemšová  pripravili fašiangový karneval, bohatý na 
program, ktorý prilákal viac ako 100 detí a bol zakon-
čený diskotékou. V sále Kultúrneho domu v Nemšo-
vej sa dňa 13. februára stretlo viac ako sto masiek.  
Tie najlepšie boli ocenené peknou cenou. Fašiangy  
v Kľúčovom i fašiangový karneval pre deti dopadol na 
výbornú a už teraz sa organizátori oboch akcií tešia 
na ďalší ročník. 

Ema Gurínová

TRADIČNÉ ZVYKY, HUDBA, JEDLÁ I REMESLÁ 
V mestskej časti Kľúčové zachovávajú sprievod, v Nemšovej karneval

V oblačné, no príjemné sobotné ráno 10. februára sa 
konali v mestskej časti Kľúčové fašiangy. Oficiálne to 
bol druhý ročník, avšak samotný fašiangový sprie-
vod sa uskutočňuje každoročne už veľmi dlhú dobu. 
O 10.00 hodine sa stretli pri požiarnej zbrojnici všet-
ky masky a účastníci sprievodu. 



šou príčinou nedbalosť  
a neopatrnosť dospelých 
osôb. HaZZ úzko spolu-
pracuje s dobrovoľnými 
hasičskými zbormi jed-
notlivých obcí. Tí zazna-
menali počas roku 3 047 
výjazdov (z toho 2 142  
k požiarom). 

ČINNOSŤ 
ČLENOV DHZ 
NIE SÚ IBA 
VÝJAZDY 

Prevencia pred vzni-
kom požiarov a po-

vodní, školenia, výcviky 
i ochrana a pomoc obyva-
teľom na viac ako 30-tich 
kultúrnych akciách nie- 
len v našom meste, i tak 
vyzerá rok členov DHZ. 

Začiatkom roka sa zú-
častnili preskúšania  

v protiplynovom polygó-
ne atómovej elektrárne 
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Na území mesta a jeho 
častí pôsobia 3 vý-

jazdové jednotky zara-
dené v rámci “Celoploš-
ného rozmiestnenia síl  
a prostriedkov hasič-
ských jednotiek na úze-
mí Slovenskej republi-
ky”. Z celkového počtu 
takmer 50 osôb priprave-
ných zvládať mimoriadne 
udalosti je 10 osôb preško-
lených na poskytovanie 

predlekárskej 1. pomoci 
a prácu s automatickým 
externým defibrilátorom 
(AED). Rok 2023 sa na-
priek mnohým výjazdom 
dobrovoľných hasičských 
zborov v našom regióne  
a na celom Slovensku nie-
sol v relatívne pokojnom 
duchu. Voči minulému 
roku poklesol počet vý-
jazdov našej výjazdovej 
jednotky o polovicu. 

Hasiči HaZZ SR v roku 
2023 uskutočnili cel-

kom 29 848 výjazdov, čo 
je o 2 126 výjazdov menej 
ako v roku 2022. V porov-
naní s rokom 2022 klesol 
aj počet požiarov z 11 151,  
a to až o 4 351 prípadov.

V súvislosti s príčina-
mi vzniku požiarov 

je evidovaných 6 800 po-
žiarov, kde bola najčastej-

ZHÚ EBO Jaslovské Bo-
hunice a na jeseň kraj-
ského cvičenia všetkých 
zložiek IZS v Lednických 
Rovniach, kde bol témou 
požiar výškovej budovy, 
vyhľadanie a evakuácia 
osôb. 

Vykonávali pravidelný 
monitoring vodných 

tokov a v čase zvýšeného 
rizika vzniku požiarov 
aj monitoring porastov 
a informovali o hydrolo-
gicko-meteorologických 
výstrahách, k zákazu 
vypaľovania tráv, ochra-
ne lesov pred požiarmi  
a zimnému vykurovacie-
mu obdobiu. 

Účasť na kultúrno-
-spoločenských po-

dujatiach, kde okrem re- 
prezentácie mesta Nem- 
šová a jeho častí plníme 
úlohy na úseku riadenia 
dopravy, asistenčnej po-
žiarno-zdravotnej hliad- 

ky, prípadne sa venu-
jeme deťom a mládeži 
v rámci rozsiahlejších 
projektov ako napríklad 
Novoročná vatra, Slád-
kova Nemšová, Okresné 
kolo hry Plameň, Mest-
ský jarmok, Cesta roz-
právkovým lesom, Deň 
s lesmi, Deň rodiny, 100. 
výročie vzniku Okres- 
nej Hasičskej Jednoty  
v TN, Dance poetry, Beh 
okolo Ľuborče, Deň sv. 
Huberta, Cyklomaratón  
a Národná púť v Skalke n/
Váhom, ChampionRACE 
a každoročná účasť na or-
ganizačnom zabezpečení 
cirkevných podujatí (Veľ-
konočné obrady, Sviatok 
Božieho tela, Sviatosť 
birmovania, 1. sväté pri-
jímanie, hody...). Jednalo 
sa takmer o ďalších 20 
podujatí, na ktorých bolo 
odslúžených viac ako  
1 280 hodín našich členov. 

Hasiči

DOBROVOĽNÉ HASIČSKÉ 
ZBORY A ICH ČINNOSŤ 
V UPLYNULOM ROKU

to situácia umožňuje, aby parkovali 
najmä na svojich pozemkoch a nene-
chávali vozidlá na verejných komuni-
káciách.

Napriek všetkým úskaliam, s ktorý-
mi sa počas praxe stretávame, sa sna-
žíme byť profesionáli s technikou, 
ktorú máme k dispozícii, a pomôcť 
tak eliminovať alebo úplne odstrániť 
následky mimoriadnych udalostí, 
ktoré postihnú našich spoluobča-
nov. Ďakujeme všetkým vám, ktorí 
nás podporujete v činnosti a svojím 
zodpovedným správaním tak prispie-
vate k bezpečnému spolunažívaniu  
v meste a jeho častiach. 

Vaši DOBROVOĽNÍ HASIČI

PROBLÉMY, KTORÝM ČELIA DHZO 
NA ÚZEMÍ MESTA NEMŠOVÁ 

PRESTARNUTÁ TECHNIKA

Najväčší problém, s ktorým sa stretá-
vame, je pomerne prestarnutá tech-
nika s náročnou údržbou. Jedná sa 
najmä o cisterny, ktorých stav a cel-
kové opotrebenie napriek enormnej 
snahe všetkých zúčastnených zodpo-
vedá skôr exponátu ako zásahovému 
vozidlu. Malou náplasťou nám je vo-
zidlo vo výpožičke od MV SR – IVECO 
Daily CAS 15, ktoré plní funkciu prvo-
výjazdového vozidla.

PARKOVACIA “KULTÚRA” 
V MESTE A MESTSKÝCH 

ČASTIACH

Druhou, ale výraznou komplikáciou 
je neprijateľná parkovacia “kultúra” 
v meste a mestských častiach. Parko-
vanie vozidiel v rozpore so Zákonom 
o cestnej premávke č. 8/2009 Z. z. (§ 
23 a § 25) často spôsobuje neprejazd-
nosť komunikácií, nebezpečné situ-
ácie na križovatkách, zablokovanie 
príjazdu vozidiel IZS (sanitka a hasi-
či) k bytovým domom a blokovanie 
samotných podzemných hydrantov. 
Je potrebné pamätať na to, že na  
každom mieste musí byť ponechaný 
prejazdný pruh o šírke minimálne  
3 m, a že je zakázané parkovať vo 
vzdialenosti kratšej ako 5 m pred hra-
nicou križovatky a 5 m za ňou. Radi 
by sme apelovali na všetkých, ktorým 

• 1 — Únik PHM na autobusovej zastávke v Nemšovej
• 2 — Automatický externý defibrilátor; Horné Srnie
• 3 — Únik ropných látok do rieky Vlára
• 4 — Požiar – nedovolené spaľovanie bio-odpadu v Ľuborči
• 5 — Únik PHM na ul. Slovenskej armády v Nemšovej
• 6 — Automatický externý defibrilátor; Horné Srnie
• 7 — Spadnutý strom na vozovke do Trenčianskej Závady
• 8 — Havária na potrubí a vytopenie suterénu v kuchyni CZŠ
• 9 — Dopravná nehoda na Mierovom námestí a únik PHM
• 10 — Znečistená vozovka na ulici Slovenskej armády + Mierové námestie
• 11 — Spadnutý strom na ceste I/57
• 12 — Spadnutý strom v mestskom parku

Prehľad výjazdov hasičov v Nemšovej za rok 2023

Spadnutý strom na vozovke do Trenčianskej Závady

Havária na potrubí a vytopenie suterénu v kuchyni CZŠ

Operačné stredisko Záchrannej zdra-
votnej služby SR oficiálne spustilo 
prevádzku zvolávacieho systému FI-
REPORT, ktorý používa aj zásahová 
jednotka DHZ Nemšová.

Jednotky DHZO na území Trenčianske-
ho kraja sú prvými, ktorí túto zmenu 
aplikovali do výjazdovej praxe, čo zna-
mená, že v prípade vyžiadania asisten-
cie s AED dostanú okamžite hlásenie 
všetci členovia výjazdovej jednotky. 
Týmto spôsobom ušetria drahocenné 
sekundy tak potrebné k záchrane ľud-
ského života.

Unikátny krok na ceste za pacientom
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ZOZNAM KULTÚRNYCH A SPOLOČENSKÝCH PODUJATÍ
ORGANIZOVANÝCH MESTOM NEMŠOVÁ 

APRÍL | MÁJ | JÚN

KEDY A KAM V NAŠOM MESTE 

► 10. apríl 2024 —  SEX NOCI SVÄTOJÁNSKEJ • KC Nemšová
vstupenky pokladňa MsÚ 

► 13.-14. apríl 2024 —  DANCE POETRY • KC Nemšová

► 30. apríl 2024 —  STAVANIE MÁJOV • 17:00 - Trenčianska Závada  
| 17:30 - Kľúčové | 18:15 - Ľuborča 19:00 | Nová Nemšová | 19:45 - Nemšová 

► 8. máj 2024 —  CESTA ROZPRÁVKOVÝM LESOM • ZUŠ Nemšová

► 19. máj 2024 —  HODOVÁ SLÁVNOSŤ • Mestská časť Trenčianska Závada

► 20. máj 2024 —  ZÁVEREČNÝ KONCERT ZUŠ NEMŠOVÁ 

► 25. máj 2024 —  SLÁDKOVA NEMŠOVÁ • KC Nemšová

► 13. jún 2024 —  TANEČNÝ KONCERT ZUŠ • KC Nemšová

► 1. jún 2024 —  OSLAVY SV. HUBERTA • 15:00, Ľuborčianska dolina, 
studnička pod Košármi

►► 15. jún 2024 — HODOVÉ KOMUNITNÉ POPOLUDNIE V AREÁLI POD 
KOPÁNKOU V ĽUBORČI - park Jozefa Lacu, ihrisko Nad Cigáňom

► 23. jún 2024 — LITERÁRNA KAVIAREŇ • 15:00, Mestská knižnica  
v KC Nemšová

Zmena programu vyhradená.

► ►

ROZPIS BOHOSLUŽIEB - FARNOSŤ NEMŠOVÁ

28. 3. 2024 
ŠTVRTOK PÁNOVEJ VEČERE (ZELENÝ ŠTVRTOK)
● Sv. omša vo farskom kostole o 18:00

29. 3. 2024 
PIATOK UTRPENIA PÁNA (VEĽKÝ PIATOK)
● Krížová cesta vo farskom kostole o 9:00
● Obrady Veľkého piatku o 17:00
● Vyložená Sviatosť Oltárna v Božom hrobe do 21:00
● Lamentácie proroka Jeremiáša o 20:00 

30. 3. 2024 
SVÄTÁ SOBOTA (BIELA SOBOTA)
● Poklona Najsvätejšej Sviatosti Oltárnej v Božom hrobe 
od 8:00 do 18:00
● Veľkonočná vigília vo farskom kostole o 18:00

31. 3. 2024 
VEĽKONOČNÁ NEDEĽA PÁNOVHO ZMŔTVYCHVSTANIA
● Sväté omše: Farský kostol Nemšová 8:00, 10:15, 17:30 | 
Kľúčové 7:30 | Trenčianska Závada 8:45 | Borčice 10:15

1. 4. 2024 
VEĽKONOČNÝ PONDELOK
● Sväté omše: Farský kostol Nemšová 8:00, 10:15 | Kľúčové 
7:30 | Trenčianska Závada 8:45



com, ktorí si vybojovali tiež vynikajúce 
3. miesto. Zloženie tímu: Patrik Patka 
(8. A), Lukáš Bobík (8. A), Minh Hoang 
Nguyen (8. B), Richard Šebík (8. B), Ma-
tej Forgáč (8. B) a Milan Spurný (9. A). 

● V obvodnom kole recitačnej súťaže 
Hviezdoslavov Kubín, ktoré sa usku-
točnilo 27. februára 2024 v Galérii M. 
A. Bazovského v Trenčíne, našu školu 
reprezentovali úspešní recitátori škol-
ského kola a traja z nich sa umiestnili 
na stupňoch víťazov – Izabela Trenča-
nová z 5. B získala 3. miesto v II. kat. 
– poézia, Melánia Vavrúšová z 9. A 
sa umiestnila na 3. mieste v III. kat. – 
poézia a Markus Plevák z 3. C obsadil  
v I. kat. – próza 2. miesto s postupom do 
okresného kola. 

Lyžiarsky výcvik 
vo Vernári
● V dňoch od 12. do 16. februára 2024 sa 
žiaci 8. ročníka zúčastnili lyžiarskeho 
výcviku. Vydarené počasie a snehové 
podmienky v lyžiarskom stredisku SKI 
Vernár – Studničky umožnili žiakom 
pod vedením skúsených inštruktorov  
a pedagógov osvojiť si základy tohto 
obľúbeného zimného športu. Každý 
deň robili žiaci pokroky a v závere vý-
cviku si overili svoje zručnosti v slalo-

Žiaci sa dočkali aj snehu, aj keď len 
toho divadelného, ktorý poletoval na 
javisku a nikomu z neho nebola zima. 

Úspechy našich 
žiakov v súťažiach
● V okresnom kole súťaže v prednese 
slovenských povestí Šaliansky Mať-
ko, ktoré sa konalo 8. februára 2024, sa  
žiačka Rebeka Schwandtnerová zo  
6. B s povesťou o Margite a Besnej umiest-
nila na 3. mieste vo svojej kategórii. 
Okresné kolo športovej súťaže MIDI-
coolvolley prinieslo úspech aj chlap-

Rozprávkový muzikál Perinbaba (zdroj: Mestské divadlo Trenčín)

Lyžiarsky výcvik vo Vernári

ZÁKLADNÁ ŠKOLA
JANKA PALU 2, NEMŠOVÁ

Odmena za polročné 
vysvedčenie 
● Prvý polrok je úspešne za nami, a tak 
sa pani učiteľky s podporou rodičov 
rozhodli oceniť úsilie žiakov návštevou 
rozprávkového muzikálu Perinbaba. 
Dňa 31. januára sa piataci a šiestaci 
hneď po odovzdaní výpisov známok 
vybrali do Trenčína, kde na nich ča-
kal príbeh, ktorý mnohí z nás poznajú 
najmä z televízie. Tentokrát však po-
stavy Perinbaby, kmotry Zubatej, Alž-
betky, Jakubka i principála ožili v poda-
ní hercov Mestského divadla Trenčín. 

mových pretekoch. Tento rok sa naučili 
lyžovať všetci, a z Vernára sa tak vrátilo 
37 lyžiarov, ktorí sa budú, veríme, opä-
tovne vracať na zasnežené zjazdovky. 

Angličtina 
pre dospelých 
v priestoroch školy 
● Od 5. februára 2024 prebiehajú  
v priestoroch ZŠ, J. Palu 2, Nemšová 
kurzy anglického jazyka pre dospe-
lých, ktoré vedú kvalifikovaní lekto-
ri Jamie Ian Byrne a Austin Obidike. 
Prví záujemcovia už navštevujú hodi-
ny angličtiny každý pondelok, utorok  
a štvrtok. Bližšie informácie pre ďal-
ších záujemcov nájdete na webovej 
adrese jazykovej školy NativeEnglish:  
http://nativeenglish.sk/nemsova. 

Fašiangy v škole
● Fašiangové tradície sú spojené s ty-
pickými sprievodmi ľudí v maskách.  
V škole tento zvyk každoročne vyvr-
cholí karnevalom. Žiaci prvého stupňa 
si po roku opäť nasadili kostýmy a zme-
nili sa na nepoznanie. V sále kultúrne-
ho domu sa všetky masky predstavili  
a potom sa začala pravá karnevalová 
zábava s hudbou, tancom a hrami.

Za ZŠ pripravila M. Lašová
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Všetci sme sa tešili na škôlku! 
Deti, učitelia, rodičia. Január 
2024 našiel v triedach plné 
počty detí.

SNEHULIENKA TROCHU INAK

Po nástupe detí do materskej 
školy po vianočných prázd-
ninách, ktoré boli skúpe na 
sneh, sme prehodnotili naše 
plánované aktivity. Zimná 
olympiáda, stavanie pevnos-
tí, či guľovačka sa zmenili na 
pozemný hokej a naháňačky. 
To neznamená, že sa u nás 
dialo tak máličko, práve na-
opak. Okrem vzdelávacích ak-
tivít plných hier a súťaží deti  

absolvovali prednášku Sne-
hulienka trochu inak, kde sa  
predškoláci naučili byť ostra-
žití voči cudzím ľuďom a dbať 
na vlastnú bezpečnosť v cest-
nej premávke, ktorú odprezen-
toval preventista z Oddelenia 
prevencie a komunikácie Kraj-
ského riaditeľstva policajné- 
ho zboru v Trenčíne. 

Deti, ktoré majú rok pred vstu-
pom do základnej školy, prijali 
pozvanie na Deň otvorených 
dverí Základnej školy Janka 
Palu a Základnej školy sv. Mi-
chala. V spolupráci so Zariade-
ním prevencie a poradenstva 
sa na základe informovaného 

súhlasu zákonných zástupcov 
zúčastnili depistáže školskej 
zrelosti. Predškoláci, ktorí 
sa nezúčastnili, prípadne sa 
chceli zúčastniť opakovane, 
absolvovali kurz ľadového kor-
čuľovania.

ROZPRÁVKOVÝ MUZIKÁL 
PERINBABA I ŠAŠOVINY

Počas fašiangového obdobia 
si všetky deti užili rozprávko-
vý muzikál Perinbaba a det-
ské karnevaly v každej triede. 
Už tradičná udalosť sa niesla  
v duchu spevu, tanca a zába-
vy. S karnevalovým šašom sa 
deti stretli aj na druhom roč-

níku Šašovín, cvičenia rodičov  
s deťmi pod názvom „Škôlka 
v pohybe – loptové hry“, ktoré 
sa konali v športovej hale. So 
zimou sa deti rozlúčili hode-
ním Moreny do rieky Vlára, 
jarnými piesňami, tancami  
a šibačkou na školskom dvore 
a aprílovú jar si spestrili inter-
aktívnym programom Zvedav-
ka a kúzelník. 
V mesiaci marci navštívi-
li mestskú knižnicu, aby sa 
dozvedeli, ako vzniká kniha, 
komu a na čo slúži a kde je ju 
možné kúpiť alebo zapožičať. 
Do škôlok zavítal Kompostér 
Jurko so svojím vzdelávacím 
programom. Naučil deti, ako  
a prečo zakladať kompost, ako 
sa oň starať, aj to, kto v ňom žije. 

SEMINÁR DIAGNOSTIKY 
DETSKEJ KRESBY

Jednou z netradičných udalos-
tí našej materskej školy bolo 
stretnutie členiek Spoločnos-
ti pre predškolskú výchovu  
v triede na Ulici Odbojárov na 
odbornom seminári „Diagnos-
tika detskej kresby“, ktorého 
lektorkou bola doc. PaedDr. 
Barbora Kováčová, PhD., šéf-
redaktorka odborného časo- 
pisu Predškolská výchova  
a pedagóg Katedry špeciálnej 
pedagogiky Katolíckej univer-
zity v Ružomberku. Seminára 
sa zúčastnilo 21 učiteliek ma-
terských škôl, členiek spoloč-
nosti trenčianskeho regiónu.

Miroslava Dubovská

ČO NOVÉ V MATERSKEJ ŠKOLE?



obvodného kola sme poslali 
troch recitátorov - Katku Má-
likovú (5. A), Petru Koníčko-
vú (9. A) a Simonka Bohuša  
(3. A). Katka získala 2. miesto  
aj s postupom do okresného 
kola. Gratulujeme. 

Získali sme 
financie na nákup 
nových kníh
Katolícka spojená škola sa za-
pojila do výzvy Ministerstva 
školstva SR – Čítame pre radosť. 
● Cieľom výzvy bolo podporiť 
existujúce alebo ešte neexis-
tujúce knižnice čerstvou ná-
dielkou nových a voňavých 
kníh. Naša škola získala fi-
nančnú podporu aj pre ma-
terskú školu, ale aj pre základ-
nú školu v celkovej čiastke 
takmer 2 000 €. Nové knihy 
budú robiť radosť žiakom v 
triedach na hodinách literatú-

VÝSLEDKY
► 1. miesto | zlatý odznak | 
Adriana MIERNA (9. A)
► 2. miesto | strieborný 
odznak | Oliver HAMÁČEK (6. 
A) a Karin Mazániková (9. A)
► 3. miesto | bronzový od-
znak | A. Gašpár (6. A),  
T. Holíček (6. A), K. Králik (6. 
A), V. Šimková (7. A),  
D. Bolcárová (7. A), A. Fabu-
šová (7. A), M. Strnad (7. A),  
P. Sedláček (8. A), V. Čelinská 
(9. A), N. Mellenová (9. A),  
P. Koníčková (9. A),  
P. Štefánek (9. A)

A Slovo 
bolo u Boha
Dve skúsené recitátorky z na- 
šej školy – Petru Koníčkovú 
(9.A) a Katarínu Málikovú 
(5.A) sme vyslali na súťaž 
duchovnej poézie a prózy –  
A Slovo bolo u Boha. 
● Piatačke Katke sa podari-
lo zahviezdiť a získala pekné  
2. miesto v 3. kategórii poézia 
5. a 6. ročník. Katke gratuluje-
me a ďakujeme za úspešné re-
prezentovanie školy.

Hviezdoslavov 
Kubín 
Napätie, umelecký zážitok 
a strhujúce príbehy
● Tento ročník recitačnej sú-
ťaže priniesol príbehy s ne-
všedným koncom, a tak sme 
sa dozvedeli, že zmeny sú dob-
ré, raj je za rohom a výsmech 
sa nám môže ľahko vrátiť. Do 

Ocenení žiaci v súťaži Ypsilon - Slovina je hra

Hviezdoslavov Kubín, prvý stupeň

A Slovo bolo u Boha

ZO ŽIVOTA KATOLÍCKEJ SPOJENEJ ŠKOLY
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Vedomosti 
z materinského 
jazyka 
Žiaci našej školy sa aj v tomto 
roku zapojili do súťaže Ypsi-
lon, ktorá preverila ich vedo-
mosti zo slovenského jazyka. 
● Z prvého stupňa testovali 
svoje schopnosti dvaja žiaci 
tretieho ročníka a na druhom 
stupni sme do súťaže zapoji-
li vždy dvoch žiakov z každej 
triedy. Ich výsledky potešili 
nielen slovenčinárky, ale aj 
samotných žiakov. Najlepšie 
výsledky dosiahli tretiaci – 
Mia Papierníková (97 %) a Lu-
káš Habánek (96 %). Výborné 
výsledky dosiahli aj Martin 
Pastorek (5.A, 89 %) a Kristián 
Králik (6.A, 88 %).

Naši matematici 
Do školského kola matema-
tickej súťaže Pytagoriáda 
sa zapojili žiaci tretieho až 
ôsmeho ročníka v celkovom  
počte 30 žiakov.
● V kategórii P3, P4, P5 boli 
úspešní siedmi žiaci a do 
okresného kola postupujú dve 
žiačky – Natália Hrehušová 
(5. A) a Katarína Máliková (5. 
A). V kategórii P6, P7, P8 boli 
takisto úspešní siedmi žiaci  
a do okresného kola postupujú 
Filip Haliak (6. A), Šimon Ko-
váčik (8. A), Peter Sedláček (8. 
A), Vanesa Merková (8. A), Žo-
fia Šumichrastová (8. A).

Olympijské 
odznaky 
všestrannosti 
Katolícka spojená škola špor-
tuje! Na hodinách telesnej 
výchovy sa žiaci 6., 7., 8., 9. 
ročníka zapojili do projektu 
Olympijský odznak zdatnosti 
spolu s ďalšími 500 základný-
mi školami na Slovensku. 
● Olympijský odznak všestran-
nosti je dobrovoľný národný 
športový projekt Slovenské-
ho olympijského a športové-
ho výboru určený pre žiakov 
2. stupňa. Cieľom je podporiť 
všestranný pohybový rozvoj 
žiakov. Žiaci, ktorí testovaním 
úspešne prešli, museli zvlád-
nuť šesť disciplín – skok do  
diaľky z miesta znožmo, ľah 
– sed za 30 sekúnd, vytrvalost-
ný člnkový beh, hod 2-kilovou 
plnou loptou (medicinbalom) 
vpred, výdrž v zhybe nadhma-
tom, člnkový beh 10x5 m. 

ry, ale aj v novovznikajúcom 
čitateľskom kútiku. Knihy sú 
z rôznych oblastí – geografia, 
história, ale aj matematika, 
a pre čitateľov sme vybrali aj 
knihy v anglickom jazyku. 

Magda Švančarková
F: archív KSŠ

● Začiatok roka sme privítali v tanečnom štýle. Naj-
staršie tanečníčky roztancovali 27. reprezentačný 
ples mesta Nemšová i školskú zábavu v Nemšovej. 
Svoje tanečné umenie zdokonaľujú naďalej pro-
stredníctvom sústredení, kde poctivo nacvičujú 
ďalšie choreografie. Bojovať s nimi budú v tunaj-
ších i v zahraničných tanečných súťažiach. V prí-
pravách nezaostávajú ani ostatné odbory ZUŠ. Žia-

ci hudobného odboru sa pripravujú na školské, ale  
i mimoškolské súťaže a koncerty, a žiaci výtvarné-
ho umenia zdokonaľujú svoje maliarske techniky, 
ktorými rovnako plánujú prezentovať školu. 

● Ako každý rok, aj tento máj bude patriť prijímacím 
skúškam, vo všetkých odboroch. Na nových, šikov-
ných žiakov v Nemšovej sa budeme tešiť 14. a 16. 5.

● Novinkou v literárno-dramatickom odbore je 
muzikál, ktorý bude mať svoju premiéru 28. a 29. 
mája 2024 v Kultúrnom centre Nemšová. A o čom 
bude? Neprezradíme, príďte sa pozrieť. Srdečne Vás 
pozývame. 

ZUŠ Nemšová

PRÍPRAVY NA SÚŤAŽE, PRIJÍMAČKY I PREMIÉRU MUZIKÁLU
ZUŠ Nemšová po reprezentovaní na miestnych plesoch je vo fáze rôznych príprav na prijímanie nových žiakov i premiéru dlho očakávaného muzikálu. 
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Po vylúštení osemsmerovky deti zistili, aké prekvapenie ich čaká

Organizácie

Voľné chvíle počas jarných prázd-
nin si mohli deti užiť na dennom 
tábore “Z rozprávky do rozpráv-
ky”, ktorý pripravila nezisková 
organizácia Robme radosť. Tábor 
prebiehal od 19. do 21. februára  
v priestoroch Kultúrneho centra  
v Nemšovej. Počas celého tábora 
bol pre deti pripravený bohatý 
program, množstvo kreatívnych 
úloh, hádaniek i súťaží. 

Tri dni plné hier a zábavy odštarto-
vali deti kvízom z rozprávkového 
sveta, ale aj vyrábaním vlastných 

rozprávkových bytostí. Prvý deň 
čakalo na deti prekvapenie v po-
dobe palaciniek, ktoré postupne 
odhaľovali získavaním indícií za 
splnené úlohy. Druhý deň sa deti 
tešili z čokoládovej fontány s ovo-
cím, nechýbali však ani tradičné 
táborové hry ako stoličkový tanec 
alebo kompót. Posledný deň sa tá-
bor zmenil na rozprávkový svet,  
v ktorom deti za splnené úlohy zís-
kavali “rozprávkové peniaze”. Po 
splnení všetkých úloh bol pre deti 
pripravený rozprávkový obchod,  
v ktorom si za zarobené penia-
ze vybrali odmeny na pamiatku.  
Najväčšiu radosť urobil deťom sliz 
a kreatívne potreby, a aj napriek 
tomu, že počas prázdnin vôbec ne-
vyšlo pekné počasie, deti skonšta-
tovali, že si tábor poriadne užili.   

Dáša Uherková 
F: archív NO Robme radosť

Rozprávky 
spríjemnili deťom 
jarné prázdniny 
v Nemšovej 

„Jediným učiteľom hod-
ným tohto mena je ten, 
ktorý vzbudzuje ducha 
slobodného premýšľa-
nia a rozvíja cit osobnej 
zodpovednosti.“ 
(Ján Amos Komenský)

Od roku 1955 sa 28. ma-
rec, deň narodenia Já- 
na Amosa Komenského, 
jedného z najvýznam-
nejších osobností peda-
gogiky, stal Dňom uči-

teľov. V našom meste 
aktuálne pôsobí 144 uči-
teľov. Z tohto počtu 18  
v Materskej škole, Ulica 
Odbojárov a jej elokova-
ných triedach na ulici-
ach Kropáčiho, Ľubor-
čianskej a Trenčianskej, 
6 v Materskej škole sv. 
Gabriela, 42 v Základ-
nej škole Janka Palu, 34  
v Základnej škole sv. Mi-
chala a 44 v Základnej 
umeleckej škole.

Pri príležitosti Dňa uči-
teľov mesto Nemšová 
pripravilo pre učiteľov 
„hodných tohto mena“ 
vstupenky na divadelné 
predstavenie Sex noci 
svätojánskej v produkcii 
Mestského divadla Tren-
čín ako poďakovanie 
za náročnú a dôležitú 
prácu, formujúcu deti 
nášho mesta.

Miroslava Dubovská 

DEŇ UČITEĽOV

Teambuilding mladších žiakov 
v Dolnej Súči

Počas jarných prázdnin sa osem 
chlapcov – mladších žiakov ob-
liekajúcich dresy TJ Vlára Ľubor-
ča či FK Slovan Nemšová, vybrali  
na teambuildingovú prespávačku.  
V stredu 21. februára cestovali au-
tobusom hneď trikrát. V rámci 
programu v obci Dolná Súča vystú- 
pili na vrch Krásin, navštívili ka-
meňolom, absolvovali tréning na 
miestnej umelej tráve. Následne 
sa presunuli na osadu Polníky, 

kde na chalupe okrem hier a voľ-
ného programu sledovali tiež film 
– ako inak - s futbalovou temati-
kou. Samozrejmosťou bola bohatá 
stravná jednotka. Pizzu hradila zo 
svojich zdrojov TJ Vlára Ľuborča.  
Vo štvrtok ráno sa chlapci spo-
ločne s trénerom presunuli naspäť 
do Dolnej Súče a nabrali kurz Ľu-
borča, resp. Nemšová.

Bernard Brisuda

POZVÁNKA NA AKCIU

SZTP ZO HORNÉ SRNIE
kultúrno- spoločenské posedenie 
ku Dňu osôb so zdravotným postihnutím
Tak ako každoročne aj v roku 2023, vo štvrtok 7. decembra sa konalo v kultúrnom 
dome Horné Srnie kultúrno-spoločenské posedenie SZTP ZO.

Po otvorení akcie, privítaní hostí predsedom Štefanom Blahom, ktorý predniesol prí-
hovor ku Dňu osôb so zdravotným postihnutím a oboznámil s činnosťou ZO, okresnej, 
krajskej a republikovej organizácie, sa prítomným prihovoril i starosta obce Juraj 
Húserka a zástupca mesta Brumov-Bylnice, ktorý vyzdvihol vzájomnú spoluprácu. 
Nasledoval krátky kultúrny program ženského speváckeho zboru z Horného Srnia, 
čo prítomní odmenili potleskom. Bolo podané občerstvenie pripravené pod vedením 
Ľuboša Švorca, ktoré všetkým chutilo.  Prítomní sa radostne zapojili do hry „Hraj a 
vyhraj“. Niektorí mali viacej šťastia, iní menej, snáď sa im bude lepšie dariť nabudú-
ce. Podujatie sa mohlo uskutočniť vďaka podpore Obce Horné Srnie, Mesta Nemšová 
a tiež sponzorom, ktorí prispeli vecnými darčekmi. Ich zoznam bol vyvesený počas 
celého konania posedenia v sále. Ešte raz ďakujeme. Nezabudlo sa ani na jubilantov, 
ktorým bol odovzdaný malý darček. Prítomným sa akcia páčila, mali možnosť spolu sa  
stretnúť, porozprávať, zabudnúť na chvíľu na zdravotné problémy, ktoré mnohých trápia. 

Ukončenie akcie vykonal Štefan Blaho, predseda, poďakujúci prítomným za účasť 
a členom výboru za aktivitu pri organizovaní akcie. Na záver už tradične zaznela 
Tichá noc, svätá noc. Mária Húdeková



Rekreačné zimné plávanie je 
plávanie v chladnej vode, kto-
ré nie je upravené žiadnymi 
pravidlami a obmedzeniami, 
má predovšetkým športovo-
-relaxačný charakter. Súťažné 
zimné plávanie sa vyvinulo 
z rekreačného zimného plá-
vania. Dnes je to samostatná 
športová disciplína, upravená 
vlastnými pravidlami a súťaž-
nými poriadkami. Má systém 
národných a medzinárodných 
súťaží, dokonca ašpiruje na za-
radenie do programu ZOH. 

Pár faktov 
o zimnom plávaní

Celoštátne preteky v zim-
nom plávaní sa uskutočňujú 
na otvorenej vode v zimnom 

období, pri teplote vody spra-
vidla 0-8 °C. Sú známe pod 
názvom Slovenský pohár  
v zimnom plávaní a organizuje 
ho Slovenská plavecká federá-
cia. Pretekov v každej sezóne 
je spravidla 10, na rôznych 
miestach po celom Slovensku: 
Senecké jazerá, Zlaté piesky, 
Oravská priehrada, Domaša  
a pod. Zimné plávanie je ex-
trémne náročný šport, preto 
musia plavci povinne predložiť 
lekársky posudok o zdravotnej 
spôsobilosti, na krátkych tra-
tiach stačí čestné prehlásenie 
o dobrom zdravotnom stave.  
Z rovnakého dôvodu je tiež ob-
medzený maximálny čas poby-
tu vo vode, ktorý je 22 minút.  
Po jeho prekročení je prete- 
kár diskvalifikovaný a okamži-
te musí ísť z vody von.

Viete, čo je súťažné 
zimné plávanie, a viete, 
že aj naši spoluobčania 
sa venujú tomuto neob-
vyklému športu? 

Otužovanie je cieľavedomé 
zvyšovanie odolnosti tela voči 
chladu pravidelným vysta-
vovaním studenej vode alebo 
vzduchu. Má mnohé pozi-
tívne účinky na organizmus 
- posilňuje imunitu, zlepšuje 
pružnosť ciev, zrýchľuje me-
tabolizmus, odbúrava stres  
a zvyšuje psychickú odolnosť. 
V neposlednom rade telo pri 
otužovaní vylučuje seroto-
nín a endorfíny, čo spôsobuje 
dobrú náladu. (Určite ste ešte 
nevideli otužilca, ktorý má zlú 
náladu, alebo je nevrlý.)

Súťaží sa na dlhých tratiach  
s dĺžkou 1 000 m, 750 m, 500 m, 
250 m voľným spôsobom. Na 
krátkych tratiach 100 m a 50 
m sa súťaží plaveckými štýlmi 
prsia alebo voľný spôsob. Pre-
tekár nemôže súťažiť na trati 
ľubovoľnej dĺžky, ale iba na 
trati zodpovedajúcej jeho vý-
konnostnému stupňu. Výkon- 
nostný stupeň sa určuje v zá-
vislosti od predošlých odpláva-
ných tratí a od teploty vody. 

Do Slovenského pohára  
v zimnom plávaní sa v sezó-
ne 2023/2024 zapojilo aj 6 čle-
nov NOS-u: Marián Kubaščík, 
Ivan Vanko, Martin Chmelina, 
Peter Vavrík, Peter Miklovič  
a Vladimír Franta.

Z našich členov získal Ivan 
Vanko 2. výkonnostný stupeň, 
t. j. môže súťažiť najviac na 
trati 500 m. Marián Kubaščík 
a Peter Vavrík majú 3. výkon-
nostný stupeň, čiže môžu sú-
ťažiť najviac na trati 250 m.
Po šiestich pretekoch tejto se-

zóny sa zatiaľ v Slovenskom 
pohári najviac darí Ivanovi 
Vankovi (získal 889 bodov,  
t. j. 25. miesto zo 60 pretekárov  
v kategórii Muži nad 50 ro-
kov) a Mariánovi Kubaščíko-
vi (417 bodov, t. j. 34. miesto v 
rovnakej kategórii). Na prvom 
mieste zo všetkých kategórií 
(227 pretekárov) je majster 
sveta a premožiteľ kanála La 
Manche, Richard Nyári, s 5 374 
bodmi. Marián Kubaščík zís-
kal v tejto sezóne aj dve bron-
zové medaily, obidve za 100 
metrov prsia.

Z 29 klubov sa NOS nachádza 
na 22. mieste s 1 720 bodmi. Na 
čele rebríčka je TopRun Dunaj-
ská Streda, ktorý nazbieral 30 
616 bodov. O definitívnych vý-
sledkoch Slovenského pohára 
v zimnom plávaní za sezónu 
2023/2024, a taktiež o tom, ako 
sa darilo členom NOS-u, vás 
budeme informovať v budú- 
com čísle.

Ivan Vanko 

SLOVENSKÝ POHÁR 
V ZIMNOM PLÁVANÍ

Šport NEMŠOVSKÝ SPRAVODAJCA  17

Skupina Petrichor v spolupráci  
s Gazdovstvom Uhliská usporia-

dali v poradí už druhý benefičný kon-
cert. Tentokrát sa rozhodli pomôcť 
tridsaťšesťročnej Andrejke Matej-
kovej z Nemšovej, ktorá má detskú 
mozgovú obrnu a odmalička je na vo-
zíku. Celý výťažok z koncertu daro-
vali členovia kapely Andrejke, ktorú 
spolu s jej maminou vopred oslovili. 

Kapela odohrala akustický koncert, 
na ktorom zazneli ich autorské 

piesne, rovnako aj známe hity, dopl-
nená o ďalšieho gitaristu – známeho 
pod umeleckým menom Rudy Wolf. 
„Skladby sme hrali z našej vlastnej 
tvorby a prihodili sme zopár obľúbe-
ných coverov pre našich skalných 
fanúšikov. Hosťovala nám speváčka 
Janka Štefancová, s ktorou sme si zas-
pievali aj nové piesne, ktoré sme pred-

tým nehrali,“ vysvetľuje Tomáš Tupý, 
hlavný gitarista skupiny Petrichor.

Podujatie sa konalo v priestoroch 
reštaurácie Gazdovstvo Uhliská. 

Záujemci mali možnosť zakúpiť si 
vstupenky vopred a rezervovať si tak 
svoje miesta. Organizátorom sa poda-
rilo vypredať lístky - počet účastníkov 
koncertu odhadovali na osemdesiat 
ľudí, ktorí si počas celého večera moh-
li vychutnávať ponúkané špeciality.

Spomínaným hudobným hosťom 
koncertu bola talentovaná spe-

váčka Janka Štefancová. Janka je spe-
váčkou z Beluše a zároveň bývalou 
spolužiačkou speváka kapely Petri-
chor – Petra Deneša. Spolu zaspievali 
niekoľko skladieb. „Veľmi rada som 
prijala pozvanie na takéto podujatie. 
Spojenie hudby s dobročinným úmy-
slom je skutočne silný zážitok,“ potvr-
dila Janka, ktorá ukázala svoj talent aj 
v sólovej skladbe počas večera. 

Kapela Petrichor interagovala  
s publikom a najmä s Andrejkou, 

ktorá mala po celý čas úsmev na tvári. 
Venovali jej aj pieseň od Pavla Habe-
ru, ktorý je Andrejkin obľúbený in-
terpret. Atmosféra bola po celý večer 
viditeľne príjemná, účastníci spievali 
spolu so skupinou a podarilo sa im po-

tleskom požiadať o prídavok, a to do-
konca dvakrát. „Z reakcií publika a aj 
celkovej atmosféry sme boli v nemom 
úžase. Bolo vo vzduchu cítiť, že sme 
tam všetci spolu pre dobrú a správnu 
vec,“ zhodli sa členovia skupiny po 
vystúpení. 

Andrejkina mamina bola veľmi 
dojatá. „Chcem sa poďakovať ce-

lej kapele Petrichor, organizátorovi 
Gazdovstvo Uhliská aj všetkým, ktorí 
sa na tejto udalosti podieľali a za ta- 
kúto príležitosť, nemám slov.“ Na zá- 
ver odovzdala skupina Andrejke dar-
ček a obrovský potlesk.

Daniela Oravcová
Benefičný koncert 
kapely PETRICHOR

Silný a nezabudnuteľný zážitok

Kapela Petrichor (zdroj: archív kapely)



dejinám Trenčianskej stolice. 
— Na krátkom osobnom stret-
nutí som mu položila pár otázok 
a on mi vysvetlil, prečo listinu 
možno považovať za hodnover-
nú najstaršiu písomnú zmien-
ku obce, a či skutočne pochádza 
z uvedeného roku.

Doktor Martinický, mohli by 
ste detailnejšie opísať listinu, 
ktorú som našla v archívnom 
fonde rodu Ilešháziovcov, 
ktorý je uložený vo “vašom” 
archíve v Bytči? 
— Dokument bol vytvorený  
v roku 1630 a je odpisom listiny 
z 8. mája 1393. Na značne po-
škodenom dokumente je síce 
napísaný rok 1390, ale v sku- 

točnosti ide o rok 1393, časť pa-
piera, na ktorom bola napísa-
ná posledná číslica letopočtu 
sa pri dávnejšom poškodení 
odtrhla a stratila. V listine 
sú opísané chotárne hranice 
obce Kľúčové. Závada sa v lis-
tine spomína ako sused obce 
Kľúčové, podobne ako je to pri 
prvej písomnej zmienke obce 
Nemšová.

Závada sa v dokumente spo-
mína ako villa Zavada, čo to 
znamená? 
— Obec Závada sa spomína ako 
„villa“ Zavada, čo je veľmi dôle-
žité, pretože to znamená, že 
išlo už o jestvujúcu obec a nie- 
len o lokalitu s týmto názvom. 
„Villa“ znamenala, že už existo-
vala ako osídlené sídlo a mohla 
mať svojho richtára a istú for-
mu obecnej samosprávy.

Nájdená listina z roku 1630 
je odpisom pôvodnej listiny a 
jej hodnovernosť potvrdzujú 
i iné dokumenty, ktoré to sú? 
— Jestvuje niekoľko ďalších 
odpisov listiny z roku 1393, 
ktoré potvrdzujú hodnover-
nosť nájdeného dokumentu, 

Detail prvej písomnej zmienky objavenej v archíve Bytča
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Objavenie 
novej 
najstaršej 
zmienky

Mestská časť Trenčianska 
Závada si v roku 2023 pripo-
menula svoje 530. výročie 
prvej písomnej zmienky. 
Pri tejto príležitosti som 
sa ako kronikárka mesta  
Nemšová podujala spraco-
vať jej históriu. Fragmenty 
histórie boli prezentované 
na výstave, no veľká časť 
ešte nebola prebádaná, rov-
nako tak detailnejšie nebol 
preskúmaný ani dokument, 
o ktorom je nasledujúci člá-
nok a ktorým dnes prepisu-
jem dejiny obce.

 

Nález dokumentu 
v Štátnom archíve 
v Žiline so sídlom 
v Bytči potvrdzujú 
i iné dokumenty, 
uviedol odborník 
na dejiny Tren-
čianskej stolice.
— Materiály k obci hľadám  
v mnohých archívoch (Ma-
ďarskom národnom  archíve  
v Budapešti, ŠA v Trenčíne  
a ŠA v Žiline so sídlom v Bytči, 
mestskom archíve v Nemšovej  
a v archívoch súkromných 
osôb). Aby som bola dôsled-
ná a nevynechala nič dôležité  
z dejín obce, tak som si v ŠA  
v Bytči vyžiadala aj archívne 
fondy týkajúce sa okolitých 
dedín - Kľúčového, Ľuborče  
a Dolnej Súče. 

— Pri svojej druhej návšteve 
archívu v Bytči som natrafila 
na latinský dokument ozna-
čený rokom 1390 a na jeho 49. 
riadku som objavila slovné 
spojenie “VILLA ZAVADA”. 
Neverila som vlastným očiam. 
Historický dokument, ktorý 
som držala v ruke, mohol byť 
novou najstaršou písomnou 
zmienkou o obci. Sen každého 
bádateľa, prepísať dejiny, i keď 
len malej podhorskej obce. Pre 
overenie pravosti dokumentu 
som začala hľadať odborníka. 
Na odporúčanie riaditeľa Tren-
čianskeho múzea v Trenčíne 
pána Mgr. Petra Martiniska  
a pani riaditeľky Dubnického 
múzea Ing. Moniky Schwan-
dtnerovej, PhD., som oslovi-
la archivára PhDr. Miroslava 
Martinického, PhD., ktorý sa 
dlhodobo venuje najstarším 

ktorý ste, pani kronikárka, 
objavili. Najstarší, a zároveň 
najdôležitejší zachovaný odpis 
pochádza z roku 1401. Vzni-
kol len osem rokov po vydaní 
originálu. Uvádza sa v ňom, 
že Valentín z Kľúčového po-
žiadal Nitriansku kapitulu  
o odpis pôvodnej listiny z ro- 
ku 1393, ktorú vydala tá istá Ni-
trianska kapitula. Teda už po 
ôsmich rokoch vyhotovila od-
pis vlastnej listiny, čo podpo-
ruje hodnovernosť jej znenia. 
Ďalší hodnoverný odpis, ktorý 
vytvorila Nitrianska kapitula, 
pochádza z roku 1630 a jeho 
vyhotovenie vzniklo na zákla-
de nariadenia palatína Miku-
láša Esterháziho. Uložený je  

v Bytči v archívnom fonde 
rodu Ilešháziovcov z Dubnice 
a zverejnená je aj jeho fotokó-
pia na portáli Maďarského ná-
rodného archívu. 

Vznik osady možno podľa no-
vých poznatkov zúžiť na obdo-
bie 150 rokov niekedy medzi 
rokom 1242 (najstaršia písom-
ná zmienka Ľuborče), kedy sa 
ešte nespomína, a rokom 1393, 
keď sa uvádza už ako “villa”. 
Kedy podľa Vás mohla osada 
Závada vzniknúť? 
— Osada vznikla niekedy pred 
rokom 1393. Pravdepodobne 
na začiatku 14. stor., keďže na 
jeho konci bola Závada uvá-
dzaná už ako “villa”, teda de-

dina. Sotva však už nájdeme 
dôkaz, podľa ktorého by sme 
mohli jednoznačne povedať, 
kedy presne sa to stalo. Je veľ-
mi pravdepodobné, že vznik-
la možno už za Matúša Čáka 
Trenčianskeho, ktorý podpo-
roval doosídľovanie odľahlej-
ších oblastí. Dedina mohla 
existovať pokojne už aj sto ro-
kov, no nebol dôvod zapísať to. 

— Pôvodnú najstaršiu zmien- 
ku z roku 1493, ktorá sa 
prezentovala i na výstave  
o Závade, nepriamo publiko-
val Antal Fekete-Nagy vo svo-
jej práci Trencsén vármegye  
z roku 1941. Hoci mu bol zná-
my i nami dnes skúmaný do-
kument z roku 1393, k heslu  
o Trenčianskej Závade ho sku-
točne nepriradil, ako mi ešte 
vysvetlil pán Martinický. Naj-
staršia písomná zmienka obce 
Trenčianska Závada tak podľa 
nájdených dokumentov zra-
zu ostarla o celých 100 rokov, 
než bola pôvodne. Pochádza  
z obdobia vlády Márie z Anjou 
a Žigmunda Luxemburského. 

Som veľmi vďačná, že mi pán 
Martinický, odborník na naj-
staršie dejiny Trenčianskej 
župy, pomohol osvetliť obsah, 
pôvod a hodnovernosť listi-
ny, ktorú som "znovuobjavila" 
v bytčianskom archíve. Dejiny 
jednej z mestských častí mesta 
Nemšová sa tak posunuli o celé 
jedno storočie, pred rok 1393.

Miroslava Bachratá
kronikárka mesta Nemšová

Rozhovor poskytol: 
PhDr. Miroslav Martinický, PhD., 

archivár, 
Štátny archív v Žiline 

so sídlom v Bytči

VILLA ZAWADA 1393



ani rok a vrátil sa domov, 
postavil chalupu, kúpil 
niekoľko rolí a spolu so 
ženou vychovali päť detí. 

► Príbeh 2

ŠTEFAN VAVRUŠ, ČES-
KOSLOVENSKÉ LÉGIE A 
NÁVRAT DO AMERIKY

Rovnako pred pr-
vou svetovou voj-

nou odišiel do Ameriky 
za prácou v závodoch 
mladý Ľuborčan Šte-
fan Vavruš. Neskôr sa 
dobrovoľne prihlásil do 
československých légií 
a odišiel bojovať do Eu-
rópy. Po skončení voj-
ny sa ale hneď nevrátil 
do Ameriky, ale išiel do 
svojej rodnej Ľuborče. 
Tu sa oženil s Katarínou 
Bútorovou a neskôr, keď 
sa im narodili dve deti, 
chlapci Jozef a Gustav, 
odišli všetci do Ameri-
ky, tentokrát natrvalo.  

V čase odchodu mal starší 
chlapec 7 rokov a mladší 
len 4 mesiace. Usadili sa 
v Chicagu a tam sa im na-
rodilo ešte 7 detí. Všetci 
vyštudovali na univerzi-
tách v Spojených štátoch 
a všetci vedeli rozprávať 
aj po slovensky. 

► Príbeh 3

ÚSPECH LEN 
16-ROČNÉHO ŠTEFANA 
ŠTEFÁNKA Z ĽUBORČE 

Mal len 16 rokov, keď 
uprosil svojho o 6 

rokov staršieho priateľa 
Michala Švančaru, ktorý 
odchádzal do Ameriky, 

ný a veľkolepý svojou 
hlbokou myšlienkou. Je 
mementom doby, kto-
rá donútila ľudí opustiť 
svoje domovy a odísť do 
neznáma. 

Sto rokov 
starostlivosti 
o kríž

Viac ako 80 rokov 
sa o kríž stará rodina 

Chmelinovcov.

Vďaka rodine Chme-
linovcov si pamiat- 

ku kríža môžeme pri-
pomenúť i dnes. O kríž 
sa starajú už 82 rokov, 
z toho 51 rokov Margita 
Chmelinová a po nich 
Ondrej Chmelina so ses- 
trou Margitou ďalších  
31 rokov. Nie vždy bol 
kríž umiestnený na svo-
jom aktuálnom mieste. 
V minulosti bol rodinou 
Chmelinovcov presunu-
tý kvôli výstavbe sused-
ného domu o niekoľko 
metrov do predzáhrad-
ky, pretože inak by stál 
priamo v ich prístupovej 
ceste k domu. 

Prečo si Americká liga 
Slovákov vybrala pre 

KRÍŽ 
OD AMERICKÝCH 
SLOVÁKOV

Memento neľahkých časov vysťahovalectva

“V tomto roku bol tiež 
postavený kríž, ktorý 
stojí na zácestí u čísla 
110. Okolo kríža je malá 
záhradka, kríž je opat-
rený nadpisom “Na pa-
miatku od amerických 
katolíkov”. Kríž bol vy-
stavený zo zbierok ľubo-
reckých rodákov bývajú-
cich v Amerike” (kronika 
obce Ľuborča, 1924).

Kríž dnes stojí na 
súkromnom pozem- 

ku a práve majiteľ po-
zemku Ondrej Chmeli-
na poukázal na fakt, že 
v tomto roku uplynie 
100 rokov od jeho po-
stavenia. Vznikol vďaka 
finančným darom ame-
rických Slovákov, vy-
sťahovalcov z Ľuborče. 
Možno ide o bežný kríž 
hmotou, z ktorej je po-
stavený, ale je neobyčaj-

Detail kríža, ktorý bol postavený zo zbierok
 ľuboreckých rodákov bývajúcich v Amerike 
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umiestnenie kríža práve 
Ľuborču a toto miesto, 
však zostáva nejasné. 
Kríž bol niekoľkokrát 
namaľovaný a opravený 
bol i betónový korpus, na 
ktorom je umiestnený. 
Každý rok ho v období od 
Dušičiek do Turíc zdobí 
veniec od rodiny Chme-
linovej. 

Za  dlhoročnú starost-
livosť o kríž mesto 

Nemšová ďakuje Ondre- 
jovi a celej jeho rodine. 
Pri príležitosti výročia 
si ich preto uctili i zápi-
som do pamätnej knihy 
mesta Nemšová a darom, 
ktorý im odovzdal pri-
mátor mesta Nemšová 
Miloš Mojto osobne. 

Vysťahovalectvo 
v nemšovskom 
regióne

Podľa monografie V. 
Korvasa vysťahova-

lectvo v nemšovskom 
regióne nezaznamenalo 
také masové rozmery 
ako napríklad na vý-
chode a severe Sloven-
ska. V prvej vlne vy-
sťahovalectva v 70-80. 
rokoch 19. stor. dokonca 
nebol zaznamenaný ži-

adny prípad vysídlenia 
do Ameriky. Prvé odcho-
dy sú zaznamenané na 
prelome 19.- 20. stor. Vy-
sťahovalectvu do Ame-
riky sa nevyhla žiadna 
z dnešných mestských 
častí. Pre tematickosť 
obsahu, keďže ide o kríž 
v Ľuborči, sa budeme 
ďalej venovať práve tejto 
časti odídencov.

Vysťahovalectvo za- 
siahlo viac ako 30 

rodín v Ľuborči, niekde 
odišla hlava rodiny, inde 
rodiny celé. Medzi odí-
dencami boli napríkad 
Pavol Švančara, bratia 
Štefan a Ondrej Štefán-
kovci, Štefan Švorec, 
Vavrinec Gurín, Štefan 
Vavruš, Vavrinec Motola, 
Jozef Bielik, Jozef Hrn-
čiarik, Jozef Chmelina a 
Ignác Pagáč s manželkou 
Annou rodenou Bonko-
vou. Väčšinou odchádzali 
do Chicaga v štáte Illinois, 
do Clevelandu v štáte Ohio  
a do Pittsburghu v Pen-
sylvánii. Pracovali v tých 
najťažších podmienkach, 
v baniach, železiarňach 
a oceliarňach, stavbách, 
všade tam, kde sa dalo 
ako-tak zarobiť. Mnohí sa 
neskôr vrátili naspäť do-
mov, no boli aj takí, ktorí 
tam zostali natrvalo. 

Osudy 
ľuboreckých 
rodákov 
v cudzine

Odchody i návraty, 
návraty a odchody, 

mali skutočne mnoho 
dôvodov, či motívov, 

od ktorých sa 
odvíjalo i mnoho 

životných osudov

► Príbeh 1

VAVRINEC GURÍN 
Z ĽUBORČE A JEHO 
TÚŽBA PO DOMOVE

Do Ameriky odišiel 
pred prvou sveto-

vou vojnou. Celé obdobie 
vojny pracoval v žele-
ziarňach v Clevelande  
a po jej skončení sa vrá-
til domov oženiť. Veľmi 
naliehal na svoju mladú 
ženu, aby s ním odišla 
do Ameriky. Návrat do 
Ameriky sľúbil aj svojim 
priateľom, aj perspektí-
va zárobku ho lákala. Ale 
jeho mladá žena Mária 
nesúhlasila, bála sa ces-
ty loďou. Nebránila mu 
však, aby odišiel sám.  
A Vavrinec Gurín sa na-
ozaj rozhodol ísť sám. 
Túžba po domove bola 
ale silnejšia a netrvalo 

aby ho vzal so sebou. 
Keď ho uprosil, podarilo 
sa mu presvedčiť aj rodi-
čov. A stalo sa tak, ako si 
vysníval. Do Hamburgu 
sa dostali bez problé-
mov a v prístavnej krč-
me hrou na svojej ma-
lej harmonike si získal 
námorníkov, ktorí ho 
nielen vzali pracovať na 
loď, ale potom v newyor-
skom prístave ho bez 
kontroly aj vyviedli  
z lode. Pre svoj mladý 
vek sa ale nemohol za-
mestnať v továrni, pra-
coval tak na farme. Po 
niekoľkých rokoch usi-
lovnej práce sa sám stal 
úspešným farmárom 
pri meste Bannister  
v štáte Michigan. Oženil 
sa s nemšovskou rodáč-
kou Máriou Rajcovou  
a spolu vychovali 6 detí. 
Do Ameriky pozval aj 
svojho brata Ondreja, 
ale ten sa neskôr vrátil 
domov k svojej rodine.  

Dnes v našom mes-
te stojí kríž na 

pamiatku všetkých, 
ktorí opustili túto 
obec pred prvou sve-
tovou vojnou. O tom, 
kde vznikol nápad 
postaviť kríž a kto 
konkrétne dal naň 
peniaze, sme nenašli 
žiadne záznamy. Boli 
to všetci, či niektorí  
z vysťahovalcov, to ne-
vedno. Faktom je, že 
kríž je tu dnes už 100 
rokov a pomáha nám, 
aby sme nezabudli.

Dáša Uherková
a Miroslava Bachratá 

Pán Ondrej Chmelina sa zapisuje do pamätnej knihy mesta Nemšová 



O mladej, len 13-ročnej talentovanej 
karatistke Jessice Gašparovej, sme 
vás už informovali. Tentokrát sme sa 
ju rozhodli vyspovedať trošku bliž-
šie, aby nám priblížila jej svet karate, 
a to rovno aj s jej mamou Evou.
  
V predchádzajúcom čísle sme infor-
movali o cene primátora, ktorú si Jessi-
ca prevzala za skvelé výsledky v karate  
a s tým spojené aj reprezentovanie 
mesta. Ste na dcéru pyšná, Eva? Verili 
ste v takéto úspechy už v jej začiatkoch? 
Eva: Určite áno, som na ňu pyšná. Ve-
rila som, že to dotiahne ďaleko. Ten 
potenciál tam je a ja len dúfam, že jej 
to vydrží. 
Jessica: Ja som v to neverila. Nemys-
lela som si, že to toľko budem robiť. 

Eva, aká bola Jessica ako dieťa? Bolo 
športové nadanie u Jessici zjavné 
odmalička alebo sa vypracovala až 
na karate? 
Eva: Jessica bola športovo založená 
odmalička. Stále chcela niečo robiť. 
Chodila na tanec, futbal, a vidíte, na-
koniec ostala pri karate. Na karate 
chodí od roku 2018. Myslím si, že ju 
zaujala hlavne tá bojovnosť v športe. 

Ako to vnímaš ty, Jessica? Čím ťa kara-
te tak očarilo? 
Jessica: Karate je úplne odlišné od 
ostatných športov a je to zaujímavé. 
Navyše sa tam naučím obraňovať. Oča-
rila ma práve tá bojovnosť a poháre. 
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Mladá osobnosť mesta Nemšová
JESSICA GAŠPAROVÁ

FLORBAL

Nemšová obsadila po základnej časti 
súťaže 1. miesto!

EXTRALIGA ŽIEN
14. kolo Spišská NV – Nemšová 4 : 6
Nadstavba A (1.-4. družstvo v súťaži) 
Nemšová – Kysucké NM 6 : 8 | Parti-
zánske – Nemšová 4 : 6 | Spišská N. V. 
– Nemšová 2 : 6 | Kysucké N. M. – Nem- 
šová 3 : 7 | Nemšová – Partizánske 3 : 5 | 
Nemšová – Spišská N. V. 9 : 6
Nemšová obsadila v nadstavbe A
1. miesto.

1. LIGA STARŠÍCH ŽIAČOK 
8. kolo Partizánske – Nemšová 2 : 4 | 
Tvrdošín – Nemšová 4 : 7 | 11. kolo Prus-
ké - Nemšová 4 : 9 | Nemšová – Micha-
lovce 6 : 1 | 14. kolo Modra – Nemšová 
2:7; Nemšová – Fiľakovo 15 : 3 | 15. kolo 
Nemšová – Galanta | Nemšová - Kysuc-
ké N. M.

JUNIORKY
4. kolo Nemšová – Partizánske 0 : 13 | 5. 
kolo Galanta – Nemšová 2 : 14

DORASTENKY
2. kolo Galanta – Nemšová 1 : 7 | 3. kolo 
Nemšová – Partizánske 3 : 8 | Mod-
ra – Nemšová 3 : 6 | 4. kolo Dubnica –  
Nemšová 3 : 8

ŠACH

3.B2 LIGA (VÝSLEDKY)
6. kolo (21. 1.) Nemšová / H. Srnie – Dub-
nica NV E 4,5 : 3,5 | 7. kolo (4. 2.) Považské 
Podhradie B – Nemšová / H. Srnie 5,5 : 
2,5 | 8. kolo (18. 2.) Nemšová / H. Srnie – 
Považské Podhradie C 7 : 1 | 9. kolo (3. 3.) 
Prievidza C – Nemšová / H. Srnie 2 : 6

PRIPRAVUJEME:

► FLORBAL
Majstrovstvá Slovenska 
mladších žiačok 
10. - 12. 5. 2024 v Nemšovej

► FUTBAL

TJ Vlára Ľuborča - FK Kľúčové
26. kolo VII. ligy Obfz Trenčín 

12. 5. 2024 o 14:00

FK Kľúčové - FK Slovan Nemšová
28. kolo VII. ligy Obfz Trenčín 

26. 5. 2024 o 17:30

TJ Vlára Ľuborča - FK Slovan 
Nemšová

30. kolo VII. ligy Obfz Trenčín 
9. 6. 2024 o 17:30

Na tréningy chodíš vraj aj 4-5-krát do 
týždňa, športuješ aj mimo tréningov? 
Stíhaš sa pripravovať do školy? 
Jessica: Sem tam futbal, ten ma baví. 
Školu stíham, ale niekedy zostanem aj 
doma, keď mám cez víkend súťaže.

Mávaš pred súťažou stres alebo si ho 
ani nikdy nemala? 
Jessica: Keď som začínala, tak som má-
vala veľký stres. Teraz už moc nemám.

Vieš si predstaviť, že by si sa venovala 
karate naplno? Je to vôbec možné na 
Slovensku? 
Jessica: Je to možné aj na Slovensku  
a viem si to predstaviť. Samozrejme, 
ak mi to zdravie dovolí. 
Eva: Tak pokiaľ jej to zdravie dovolí, 
tak aj do budúcna. Čím ďalej, tým viac 
sa karate rozširuje aj u nás. Jess je veľ-
mi známa nielen na Slovensku, ale  
i v zahraničí. Jessicu oslovujú iné deti 
na súťažiach a pýtajú sa jej, ako majú 
bojovať a vyhrať nad súperom. Tak dú-
fam, že to dotiahne čo najďalej. 

Jessica, máš ešte len 13 rokov a už si sa 
stala 3-násobnou majsterkou Sloven-
ska a vyhrala si viacero medzinárod-
ných súťaží. Ktoré z umiestnení alebo 
výhier si vážiš najviac a prečo? 
Jessica: Je ich viac. Určite všetky slo-
venské poháre a potom tie zo zahra-
ničia ako Croatia open, Eurocup Ra- 
kúsko, Polis Open, Hungaria open. Tie 
sú tiež pre mňa veľmi významné.

Aké súťaže ťa čakajú najbližšie? 
Jessica: Spojené arabské emiráty, 
Budapešť, Rakúsko... Je ich veľa, ale 
musím nazbierať body a kvalifikovať 
sa aj na majstrovstvá Európy, sveta  
a možno aj olympiádu. Uvidím, ako to 
zvládnem. Môj sen je vyhrať K1.

Mať v triede majsterku Slovenska  
v karate je výnimočné. Majú pred te-
bou spolužiaci rešpekt alebo sa tešia  
z tvojich úspechov? 
Jessica: Niektorí sa tešia, aj sa pýtajú 
na súťaže. 

Odporúčaš karate pre všetky deti? Čo 
ťa okrem "bojovania" naučilo karate? 
Jessica: Odporúčam, hlavne tým, ktorí 
niečo vydržia a neboja sa toho. Karate 
ma naučilo nevzdávať sa. Každá prehra, 
ktorú som si aj ja zažila, ma posúvala 
vpred. Oslovujú ma ľudia, ktorých ani 
nepoznám, nech im pomôžem. 
Eva: Musím odporúčať aj ja. Karate ju 
naučilo veľkej disciplíne. Veľká vďaka 
patrí, samozrejme, trénerovi Paľovi 
Prnovi, ktorý má veľké zásluhy na jej 
úspechoch.

 
NAJVÄČŠIE ÚSPECHY 
JESSICY GAŠPAROVEJ

►  2019
1. miesto Majstrovstvá SR

►  2021
1. miesto Majstrovstvá SR
1. miesto Budapešť open
1. miesto Polish open

►  2022
1. miesto Hungarian open
1. miesto Grand prix Slovakia 
1. miesto Tatami cup Budapešť 
1. miesto Majstrovstvá SR 
1. miesto a zároveň 2x víťazka  
Slovenského pohára v dvoch 
kategóriách - mladšie dorastenky 
a staršie dorastenky

►  2023
1. miesto Hungarian open
1. miesto Polish open
1. miesto Grand Prix SR
1. miesto Eurocup Rakúsko 
1. miesto Croatian open 
1. miesto a zároveň víťazka 
Slovenského pohára 

Po našom rozhovore sa Jessice po-
darilo vyhrať aj spomínanú súťaž 
K1 - svetový pohár mládeže 
v Spojených arabských emirátoch, 
za čo jej zo srdca gratulujeme!

Z odovzdávania Ceny primátora mesta Nemšová na MsZ 15. 12. 2023 (Zdroj: Archív MsÚ)
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► 6. 12. 2023 sa uskutočnil posledný 
tohtoročný turnaj, kde KK Mugen vy-
bojoval v medailovej štatistike 5. mies-
to z celkovo 56 zúčastnených klubov. 
1. miesto Jessica Gašparová v kategórii 
U14 (-42 kg) a kadetky (-54 kg),  2. miesto 
Maroš Vodička (6-7 r. -26 kg); 3. miesto 
Ema Michalíková (8-9 r. -34 kg).

► V prvej súťaži v roku 2024 Orava 
Cup KK Mugen vybojoval v medailovej 
štatistike 7. miesto z 34 klubov.

MEDAILY ZÍSKALI: 1. miesto: Jessica 
Gašparová (kadetky -54 kg) a Ema Mi-
chalíková (8-9 r. -37 kg) | 2. miesto: Šarlota 
Dorušková (8-9 r. +37 kg), Klára Chrasti-
nová (12-13 r. -47 kg), Jožko Lukajka (10-
11 r. -35 kg), Annelie Raček (6-7 r. -20 kg)  
| 3. miesto: Natálka Valigurčinová (10-11 r. 
-40 kg) a Viki Vašičková (kadetky -54 kg).

► 10. 2. 2024 - Otvorené M-ZsZK senio-
rov a 3. kolo Pohár ostatných vekových 
kategórií:
Jožko Lukajka získal tri prvé miesta  
a jedno tretie miesto v rôznych kategó-
riách 10 - 11-ročných; Šimon Piláthy (8-9 
r. do 34 kg) – 1. miesto Annelie Raček 
(6-7 r. do 24 kg) – 1. miesto Šarlota Do-
rušková – 2. miesto. 

► Cez víkend (9-11. 2. 2024) sa Klára 
Chrastinová, Jessica Gašparová a Ema 
Caletková zúčastnili sústredenia Vý-
beru talentovanej mládeže U14 (12 - 
13-ročných) v Moštenici. Želáme veľa 
úspechov!

► Nominačnú kartu na Majstrovstvá 
Európy kadetov, juniorov a U21, ktoré 
sa konali 9. až 11. 2. 2024 v gruzínskom 
Tbilisi, vybojovala tento rok Adriana 
Mierna. Adriana v kategórii kadetiek 

do 47 kilogramov bola vážnou adept-
kou na jednu z medailí. Na svoje konto 
si pripísala dve jednoznačné víťazstvá. 
Žiaľ, nešťastný zápas so súperkou z Ma-
ďarska jej neumožnil postúpiť ďalej.

► Dňa 17. 2. 2024 sa uskutočnil v Nitre 
Slovenský pohár detí a žiakov v agility, 
kata, kumite jednotlivcov. KK Mugen 
obsadil v medailovej štatistike 10. mies-
to zo 61. klubov.

MEDAILY ZÍSKALI: Ema Caletková (10-
11 rokov do 40 kg) – 1. miesto, Jozef Lu-
kajka (10-11 rokov do 35 kg) – 1. miesto, 
Šarlota Dorúšková (8-9 rokov nad 37 kg 
začiatočníčky) – 2. miesto, Ema Micha-
líková (8-9 rokov do 37 kg) – 3. miesto, 
Lowrie Bakošová (10-11 rokov nad 40 kg) 
– 3. miesto, Patrik Pápy (8-9 rokov do 26 
kg) – 3. miesto.

Za prípravu a podporu ďakujeme tréne-
rovi Pavlovi Prnovi a Pavlovi Charvátovi!

Andrea Chrastinová

KARATE KLUB MUGEN  POZVÁNKA

JÁN 
CHMELINA

Záchranca jednej 
etapy futbalu 
v Nemšovej 

Dňa 4. decembra 2023 oslá-
vil Ján Chmelina 70 rokov

Narodil sa v rokoch, keď šport  
v Nemšovej nadobúdal ma-
sovejší i výkonnostnejší rast  
a akoby ho dostal do vienka.  
S futbalom začínal na tichej 
ceste pred domom. V roku 1963 
nemšovskí žiaci patrili medzi 

najlepších v okrese, ale nemohli 
súťažne štartovať 5 ročníkov pre 
zlú ekonomickú a organizačnú 
situáciu v TJ, ako žiak si ho teda 
súťažne nezahral. Popri futba-
le zostal čas i na korčuľovanie  
a hokej na blízkych klziskách.

Najväčší úspech 
dosiahol v behu

V 9. ročníku ZŠ absolvoval 
preteky v cezpoľnom behu.  
V okresnom kole skončil na 2. 
mieste, v krajskom na 7. Tu si 
ho všimol tréner ľahkej atletiky 
v Trenčíne a vzal ho do svojho 
oddielu. Ako mladší doraste-
nec absolvoval víťazne okres-
né a krajské kolá a štartoval 
na majstrovstvách Slovenska 
v Košiciach v behu na 800 m, 
kde zvíťazil a stal sa majstrom 
Slovenska v r. 1969. S ľahkou at-
letikou napriek dosiahnutému 
veľkému úspechu skončil, na-
koľko oddiel sa rozpadol. 

Od aktívneho športovca 
k podporovateľovi športu 

v Nemšovej

V r. 1970-1972 sa nakrátko vrá-
til k futbalu. V r. 1970 začal ak-
tívne hrať i hokej v Nemšovej, 
ktorý s malou prestávkou hral 

do r. 1995. Popri hokeji zostal 
čas na hádzanú a po absolvova-
ní trénerského kurzu trénoval  
i oddiel hádzanej žiakov. 

V r. 1995, keď futbalu v Nemšo-
vej hrozil zánik, postavil sa na 
jeho čelo. S novým výborom,  
v oddiele FK Slovan Nemšová, 
zabezpečil jeho činnosť po 
stránke finančnej i organizač- 
nej. V jednotlivých družstvách 
sa zdvihla morálka, sebadôvera 
a prišli aj posily. Novému výbo-
ru pomohli Skloobal, a. s, Mest-
ský úrad Nemšová, PD Vlára  
a súkromní podnikatelia vráta- 
ne podpredsedov výboru A. Še-
bíka a Ing. P. Takáča. Muži sa 
stali majstrami okresu TN, do-
rastenci postúpili do V. ligy a ži-
aci obhájili titul majstra okresu.

Vo FK Slovan Nemšová sa ne-
pretržite prejavovala koncepč-
ná práca s jednotlivými druž-
stvami. Nemšová sa postupne 
stala dlhoročným účastníkom 
3. ligy. a 2 ročníky hrala i 2. ligu,  
v ktorej ju v prvom prípade vy-
radila reorganizácia súťaží. 2. 
ligu si zahrali i dorastenci a žiaci.

Nebolo to jednoduché hrať tak 
vysoké súťaže s piatimi muž-
stvami – muži, starší a mladší 

dorast, starší a mladší žiaci. 
Pomohla i spolupráca s AS 
Trenčín. Pre vážne finančné 
problémy v NTS ukončili muži 
účinkovanie v 3. lige v rokoch 
2016/2017 a žiaci v r. 2016/2017.

Vážnym problémom boli v  90. 
rokoch chátrajúce kabíny  
a sociálne zariadenia na fut-
balovom štadióne, ktoré sa pre 
havarijný stav nedali naďalej 
využívať. FK Slovan nechal 
preto v r. 1996  vypracovať dve 
štúdie na nové kabíny a sociál-
ne zariadenia. V r. 1997 výbor 
FK Slovan nechal vypracovať 
Ing. Bútorovi štúdiu sociálno-
-prevádzkovej budovy, ktorá 
bola spracovaná v troch vari-
antoch. V septembri 1997 bola 
na Mestskom úrade Nemšo-
vá prerokovaná štúdia, ktorú 
vypracoval Skloobal, a. s., ako 
dar mestu Nemšová. V r. 1998 
nastali podstatné zmeny  
v príprave výstavby nových 
kabín a soc. zariadenia. Úspeš-
ne zasiahol do prípravy pred- 
seda FK Slovan Ján Chmeli-
na, ktorý manažérsky oslovil 
viacerých sponzorov a zabez-
pečoval finančné prostried-
ky. Výstavba bola riešená ako 
združená investícia v spo-
lupráci s Mestským úradom 

Nemšová, Skloobal, PD Vlára, 
Spolkom urbárnikov a leso-
majiteľov Nemšová, Minis-
terstvom financií SR, firmou 
Levagri na čele s generálnym 
riaditeľom Pavlom Chmeli-
nom, ktorá sa stala nosnou 
spoločnosťou nielen výstavbo-
vej, ale i športovej a hospodár-
skej činnosti vo futbalovom 
klube Slovan Nemšová. 17. 5. 
1998 bol položený základný ka-
meň výstavby. Prvá etapa bola 
zrealizovaná a uvedená do pre-
vádzky 5. januára 1999 (zatiaľ 
bez tribúny).

„Boli to ťažké, ale i nádherné 
roky riadiť futbal v tak vyso-
kých súťažiach,“ takto si za-
spomínal p. Ján Chmelina. „Po 
odstúpení z 3. ligy zostalo mi 
však viac času na môj koníček, 
poľovníctvo, ktorému sa venu-
jem desiatky rokov. V súčas-
nosti si užívam život dôchod-
cu a snažím sa rodine splatiť 
čas, ktorý som venoval športu, 
pomoci ľuďom, ktorí to po-
trebovali. V kútiku duše však 
verím, že sa objaví niekto, kto 
opäť pozdvihne nemšovský 
futbal tam, na akú úroveň mu 
ponúka nemšovský areál.“
 

Vladimír Gajdoš
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centrálnu os tejto oblasti  
a ktorá…............... druhá časť 
tajničky (29 písmen). Le-
mujú ho okolité pohoria, zo 
západu Biele Karpaty, z juhu 
Malé Karpaty a z východu Po-
važský Inovec a Strážovské 
vrchy, poskytujú výborné 
podmienky na rekreačné ak-
tivity, najmä na pešiu turisti-
ku, cykloturistiku. Navštíviť 
môžete viac ako 60 turistic-
kých lokalít, takmer 4 desiat-
ky múzeí, 10 jaskýň, takmer  
2 desiatky hradov, zámkov, či 
kaštieľov a 11 rozhľadní.

Správnu tajničku zasielajte 
do 1. mája 2024 na nemsov-
sky.spravodajca@gmail.com  
alebo cez aplikáciu mesta  
Nemšová prostredníctvom 
domény Napíšte nám. 

Úspešnými riešiteľmi čísla 
NS 4/2023 sú: Zuzana Bla-
žejová, Jozef Ďuriš a Peter 
Schwantner. Veríme, že ich 
malá pozornosť v podobe 
dvoch krátkych publikácií 
o miestnej histórii a mest-
ského kalendára, ktorého 
autorom je Peter Sobek, po-
tešila a gratulujeme.
 

ČAROVNÉ 
STREDNÉ POVAŽIE 
Nádherná publikácia s množ-
stvom magických fotografií 
zo Stredného Považia, ktoré-
ho sme súčasťou aj my, uča-
ruje každému, kto ju dostane 
do rúk. Ak hľadáte inšpiráciu 
nielen na jarnú turistiku, 
tak publikácia, ktorú môžete 
získať po zaslaní vylúštenej 
tajničky, je stvorená práve 
pre Vás. Ak ale neplánujete 
cestovať, môžete sa kochať 
krásami okolia i bez toho, aby 
ste vytiahli päty z obývačky.

ČO JE STREDNÉ POVAŽIE?
Základnú charakteristiku 
regiónu Stredné Považie vý-
razne ovplyvňuje …................
.................. prvá časť tajničky 
(26 písmen), ktorá vytvára 

BARLIČKA
BLESK
BOHOSLUŽBA
DUPLIKÁT
FORMA
HODNOTA
KOMINÁR
KUPOLA
KURIÉR
PAMÄTNÍK
POÉZIA
POCHODEŇ
POMSTA
PRÁCA

PRAČKA
ROVNOVÁHA
SLNIEČKO
SMOTÁNKA
STÚPENEC
SÚPER
ŠPORTOVEC
TLMOČNÍK
VÝSTUP
VÝŠKA
VZDIALENOSŤ
ZOBÁK
ZOVŇAJŠOK
ŽOLÍK

OSEMSMEROVKA 
ČAROVNÉ STREDNÉ POVAŽIE

ZN
EN

IE
TA

JN
IČ

KY

Tajnička bola vytvorená 
prostredníctvom domény 

www.osemsmerovky.relaxweb.sk  
a odmeny pre úspešných rieši-

teľov poskytlo mesto Nemšová, za 
čo im RR veľmi pekne ďakuje.

MALÉ VECI OKOLO NÁS 
a ich veľké pokroky

Spoločnosť Vetropack Nemšová, 
s. r. o., vyhlásila v poradí už štvrtý 
ročník grantového programu na 
zlepšenie súčasného stavu, zveľa-
denie a zviditeľnenie nominova-
ných “Malých vecí" alebo na pod-
poru zaujímavých, netradičných 
aktivít a činností spolkov, organi-
zácií a jednotlivcov v regióne. Záu-
jemci mali možnosť prihlásiť svoje 
projekty v období od 15. 4. do 31. 5. 
2023, prostredníctvom vyplneného 
formulára. V minulom čísle sme si 
predstavili jednotlivé víťazné pro-
jekty grantového programu. Teraz 
sa bližšie pozrieme na to, ako sa 
im v samotnej realizácii darilo, ako 
pokročili. 

► 1. ZÁBAVNE S PRÍRODOU 
NA ŠKOLSKOM DVORE 
Projekt Materskej školy na Ulici Odbo-
járov v Nemšovej, s cieľom zintenzív-
niť vzťah detí k poznávaniu rozmani-

tých druhov rastlinnej a živočíšnej ríše  
a ku kooperatívnej spolupráci detí. Ma-
teriál na vyvýšené záhony bol úspešne 
zakúpený, pre nepriaznivé podmienky 
však stavanie odložili na jar. 

► 2. EDUKAČNÝ EXTERIÉROVÝ 
PANEL – TYPY DREVA 
Projekt pre Základnú školu s mater-
skou školou na Ulici Školskej v Hor-
nom Srní. Každý rok sa usilovne snažia 
realizovať edukačný prvok, ktorý bude 
plniť nielen estetickú, ale aj vzdeláva-
ciu funkciu. Aktuálne je materiál za-
bezpečený, avšak samotnú realizáciu 
nechávajú na obdobie jari. 

► 3. ZÓNA RELAXU OKOLIA ŽELEZ-
NIČNÉHO MOSTU V NEMŠOVEJ
Celoročne navštevovaná a využívaná 
lokalita, ktorá slúži cyklistom, bežcom, 
korčuliarom, či otužilcom v zime. Re-
alizáciu úspešne dokončili členovia  
Nemšovského otužovacieho spolku.

► 4. ODDYCHOVÉ IHRISKO PRE 
DETI V MESTSKEJ ČASTI ĽUBORČA
Cieľom žiadateľa spolu s ostatnými 
rodičmi je poskytnúť deťom aktívnu 
pohybovú zábavu prostredníctvom 
zveľadenia pôvodného ihriska. „Po za-
čatí prác sa prihlásilo množstvo rodičov  
a dobrovoľníkov, ktorí nám pomohli. 
Za priaznivého počasia máme v pláne 
dokončiť oplotenie, pieskovisko a pár 
nových prvkov,“ tvrdí pán Barták, navr-
hovateľ grantového projektu.

► 5. SYMBOLICKÁ KRÍŽOVÁ CESTA V 
AREÁLI POD KOPÁNKOU V ĽUBORČI 
Využitie priestoru na vytvorenie kom-
pletných 14 zastavení krížovej cesty, 
vrátane obrázkov a označenými štít-
kami s rímskou číslicou, QR kódom  
s odkazom na príslušnú webovú strán-
ku so zastavením. K projektu sa vyja-
dril aj samotný žiadateľ, pán Brisuda: 
„Krížová cesta v areáli Pod Kopánkou 
je idea realizujúca sa v dvoch rovinách. 
Príspevok z programu Malé veci okolo 
nás cielil najmä na fyzické znázorne-
nie krížovej cesty v prostredí slivko-
vých skládkov pomocou osadenia du-
bových krížov.“ 

Propagáciu projektu zabezpečuje 
Miestna akčná skupina Vršatec, všet-
ky informácie o vyhlásenej výzve  
a podmienkach grantu nájdete na 
www.masvrsatec.sk v časti Výzvy.  
Informácie o priebehu samotnej reali-
zácie aj s príslušnými fotografiami vám 
poskytneme v ďalšom vydaní Nem- 
šovského spravodajcu. 

Daniela Oravcová
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Od 1. 12. 2023 do 1. 3. 2024 sa v meste Nemšová narodilo spolu 10 
detí. Noví občiankovia sú: Annamária, Laura, Kiara, Patrik, Barbora, 
Šimon, Mia, Oľga, Viktória.

Od 1. 12. 2023 do 1. 3. 2024 zomrelo 11 občanov. 
Od 1. 12. 2023 do 1. 3. 2024 uzatvorili manželstvo 4 páry.

NARODENÍ, ZOSOBÁŠENÍ, ZOMRELÍ
S ÚCTOU SPOMÍNAME

Dňa 1. 4. 2024 si pripome-
nieme 5. výročie, kedy 
odišla na večnosť a kedy 
dotĺklo najlepšie srdce 
našej milovanej mamy, 
babky a prababky TERKY 
BRYNDZOVEJ. S láskou 
a vďakou spomínajú dcéra 
Jana s rodinou a dcéra 
Dagmar. Odpočívaj 
v pokoji. Ľúbime ťa.

Dňa 11. 3. 2024 uplynulo 
35 rokov, čo nás navždy 
opustil náš manžel a otec 
Ing. BERNARD PRNO.  
S láskou spomína manžel-
ka a deti s rodinami.

Dňa 18. 1. 2024 uplynuli 
2 roky, čo nás navždy 
opustila naša milovaná 
mama, babka a prababka 
VIERA MIKUŠAŤOVÁ. 
S láskou a smútkom 
v srdciach spomínajú 
dcéry Zdenka, Daniela, 
syn Peter, vnúčatá 
a pravnúčatá.

Pri príležitosti nedožitých 
80. narodenín pána JÁNA 
PATKU s láskou a úctou 
spomínajú dcéry 
a synovia s rodinami.

Ďakujeme blízkej rodine, ostatným príbuzným, známym a všetkým, ktorí ste sa 
prišli rozlúčiť s našou drahou mamou, babkou a prababkou ZUZKOU BLAŽEJO-
VOU. Odišla z nášho sveta dňa 9. 12. 2023 vo veku nedožitých 88 rokov. Osobitne 
ďakujeme pánovi kaplánovi Mgr. Mikulášovi Šurinovi za pomoc a podporu  
v ťažkom období. S láskou, vďakou a smútkom v srdci spomína smútiaca rodina.

Ďakujeme celej rodine, príbuzným a známym za kvetinové dary a podporu pri 
poslednej rozlúčke s naším drahým MIROSLAVOM SEDLÁROM. S láskou  
a vďakou ďakuje manželka s rodinou.

SMÚTOČNÉ POĎAKOVANIE

Dňa 7. 4. 2024 uplynulo 
dlhých 30 rokov, kedy 
odišiel  do večnosti náš 
otec JOZEF KEBÍSEK, a 
3. 8. 2024 uplynie 7 rokov, 
čo dotĺklo šľachetné srdce 
našej mamy MÁRIE KE-
BÍSKOVEJ. S úctou  
a láskou  na vás spomí-
najú dcéra a synovia  
s rodinami. 

Dňa 10. 5. 2024 uplynie 
20. výročie, čo nás navždy 
opustil náš drahý manžel, 
otec, dedko MARIÁN 
VAVRUŠ. S láskou a úctou 
spomína manželka, syno- 
via, dcéra, vnúčatá a ostat- 
ná blízka rodina. Kto ste 
ho poznali, venujte mu 
tichú spomienku s nami.

Dňa 11. 2. 2024 uplynulo 
25 rokov, čo nás navždy 
opustil náš milovaný 
tatino a dedko MICHAL 
GABRIŠ. S láskou a úctou 
spomíname.

Dňa 25. 4. 2024 uplynie 
10 rokov, čo nás tragicky 
opustil náš milovaný 
manžel a otec ROMAN 
BELKA. S láskou a úctou 
spomíname.

Smútočné spomienky zasielajte do redakcie novín 
najneskôr  do 1. júna 2024. Ďakujeme za pochopenie.

Svätý otec 
JÁN PAVOL II. 
na Slovensku

Pri príležitosti 20. výročia poslednej návštevy 
Svätého Otca Jána Pavla II. na Slovensku pri-
pravilo Veľvyslanectvo Poľskej republiky v Bra-
tislave putovnú výstavu, ktorá bola 23. januára 
slávnostne otvorená v Králikovom mlyne.

Výstava dokumentovala pápežov výnimočný vzťah 
k Slovensku a Slovákom, jeho spoluprácu so slo-

venským exilom, úctu k cyrilo-metodskému dedičstvu 
a rôzne iné formy jeho pomoci a podpory Slovákom. 
Pripomína jeho tri pastoračné cesty na Slovensko  
a pamiatky, ktoré u nás poukazujú na úctu k nemu. 
Medzi vystavenými fotografiami nechýba ani záber, 
ktorý zachytáva historický pápežov bozk slovenskej 
zemi po pristátí na vajnorskom letisku v Bratislave 22. 
apríla 1990, pri jeho prvej návšteve Slovenska.

Na otvorení výstavy 
i zástupca veľvyslanca 
Poľskej republiky

Ako povedal vo svojom príhovore pri otvorení vý-
stavy vzácny hosť, zástupca veľvyslanca Poľskej 

republiky na Slovensku, Dariusz Żuk-Olszewski, pro-
stredie mlyna je pre túto výstavu veľmi symbolické. 
Tak, ako sa obilné zrnko úplne spotrebuje v službe 
človeku, svätý Ján Pavol II. sa odovzdával v službe 
Cirkvi až do svojich posledných síl. Je potešiteľné, že 
sa výstava stretla v našom meste s nezanedbateľnou 
odozvou. Na otvorení sa, podľa pani Králikovej, sprie-
vodkyne Králikovho mlyna, zúčastnilo niekoľko de-
siatok návštevníkov. Prítomných privítal pán dekan 

Ján Smolka, spoluorganizátor výstavy. V príhovore, 
okrem iného, pripomenul priateľstvo poľského pápe-
ža so slovenským kardinálom Jánom Chryzostomom 
Korcom, ktorého knihu Od barbarskej noci v poľskom 
preklade ako prvú čítal práve Ján Pavol II. Pán dekan 
sa podelil s prítomnými i o spomienky na svoje osob-
né stretnutie ako bohoslovca s pápežom, pri slávení 
liturgie počas jeho druhej pastoračnej cesty a návšte-
vy Nitry v r. 1995.

Zaujímavým doplnením pôvodnej výstavy boli foto-
grafie zo súkromných archívov obyvateľov Nemšo-

vej. Zhmotnené spomienky na osobné stretnutia s Já-
nom Pavlom II. počas jeho návštev Slovenska, či pútí do 
Ríma, prebudili v prítomných chuť diskutovať a podeliť 
sa s ostatnými o zážitky zo vzácnych chvíľ prežitých  
v blízkosti svätca našej doby. Spoločný spev obľúbenej 
piesne Karola Wojtyłu „Pán, zastavil sa na brehu“ („Bar-
ka“) umocnil srdečnú atmosféru podujatia.

Poďakovanie za sprostredkovanie možnosti inšta- 
lovať túto výnimočnú výstavu v našom meste 

patrí farskému úradu v Nemšovej. Členom občian-
skeho združenia Peregrín ďakujeme za ich pomoc pri 
organizovaní výstavy a tiež za chutné občerstvenie  
v podobe domácich koláčov, nášmu rodákovi, výtvar-
níkovi Jozefovi Vydrnákovi, za výtvarný návrh mag-

netiek s Jánom Pavlom II. a so slovami „Nebojte sa“, 
pripomínajúcimi odkaz svätého pápeža, že Slovensko 
má veľkú úlohu v III. tisícročí a  nemáme sa báť žiť 
evanjelium každodenne vo svojom živote. Zvlášť ďa-
kujeme mestu Nemšová za pomoc a podporu pri or-
ganizovaní podobných aktivít, ktoré umožňujú silou 
kultúry a umenia pozdvihnúť ducha.

Výstavu, ktorú tvorí deväť panelov, si obyvatelia  
a návštevníci nášho mesta mohli pozrieť do 18. fe-

bruára 2024. Veľvyslanectvo Poľskej republiky podarova-
lo brožúru reprodukujúcu výstavu, ktorá bola dostupná 
každému návštevníkovi Králikovho mlyna v Nemšovej.

Miroslava Dubovská

OZNAM

Darovanie krvi sa v jarnom období neuskutoční. 
Najbližšie darovanie krvi sa bude konať  
18. septembra 2024 v Kultúrnom centre Nemšo-
vá. Za pochopenie ďakujeme. 

S pozdravom MO SČK

Otvorenie výstavy v Králikovom mlyne
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POZVÁNKA

POZVÁNKA NA AKCIU

POZVÁNKA NA AKCIU

Pozvánky

POZVÁNKA NA AKCIU

Kapitáni stratených vôd Ťa zavedú do doby, keď boli moria plné tajom-
stiev a pirátstvo bolo na vrchole svojej moci. Každý ostrov a každý kú-

sok mora v tejto hre je navrhnutý tak, aby ponúkol unikátne dobrodruž-
stvá a výzvy. Od tajomných rituálov starých civilizácií, cez nebezpečné 
búrky, až po zradné morské príšery číhajúce pod hladinou, táto hra má 

všetko, čo by si pravý pirátsky kapitán mohol želať.

Ponor sa do Kapitánov stratených vôd  
a zaži dobrodružstvo, kde každé  
rozhodnutie ovplyvňuje Tvoju cestu  
k legendárnemu pokladu a preži  
krásny deň s kamarátmi a rodinou.


